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Protokół zanonimizowany 

Protokół podlega udostępnieniu na zasadach określonych w ustawie z dnia 6 września 2001 roku o dostępie  

do informacji publicznej (t.j. Dz. U. z 2022 poz. 902), z ograniczeniami wynikającymi z art. 5 tej ustawy. W całym protokole 

wyłączono dane osobowe ze względu na prywatność osób fizycznych – podstawa wyłączenia art. 5 ust. 2 ustawy z dnia  

6 września 2001 roku  o dostępie do informacji publicznej w zw. z art. 23 ustawy z dnia 23 kwietnia 1964 roku Kodeks 

cywilny. Wyłączenia dokonała Katarzyna Nowicka Inspektor ds. kancelaryjnych Rady Miejskiej w Ornecie. 

 

Protokół nr 1/2025 

IX Sesja w dniu 29 stycznia 2025 r. zwołana przez Przewodniczącą Rady Miejskiej w Ornecie w dniu  

17 stycznia 2025 r. na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym  

(t. j. Dz. U. z 2024 poz. 1465 ze zm.).  

Obrady transmitowane i nagrywane przez Urząd Miejski w Ornecie – rejestracja dźwięku i obrazu. Miejsce 

obrad: Sala Sesyjna Urzędu Miejskiego w Ornecie. 

 

Obrady rozpoczęto 29 stycznia 2025 o godz. 16:00, a zakończono o godz. 18:12 tego samego dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 

Obecni: 

1. Anna Bartoszewicz 

2. Alicja Grodowska 

3. Małgorzata Jankowska 

4. Marcin Jotko 

5. Piotr Junko 

6. Adam Kaczmarek 

7. Danuta Kamińska 

8. Daniel Kogut 

9. Józef Marijko 

10. Emil Rońda 

11. Andrzej Salamonik 

12. Paweł Skowyrski 

13. Józef Uzar 

14. Tomasz Włodarczyk 

15. Mariusz Wocial 

 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie IX sesji Rady Miejskiej w Ornecie.  

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

3. Propozycje zmian porządku obrad.  

4. Przyjęcie protokołu VIII sesji Rady Miejskiej w Ornecie w dniu 18 grudnia 2024 r. 
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5. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie Gminy Orneta do realizacji 

projektu  konkursowego: ,,Razem aktywnie w przyszłość” dofinansowanego w ramach programu 

regionalnego Fundusze Europejskie dla Warmii i Mazur 2021 - 2027 współfinansowanego ze środków 

Europejskiego Funduszu Społecznego Plus, Priorytet 9: Włączenie i integracja EFS+ Działanie 9.7: Usługi 

społeczne na rzecz rodzin i osób w kryzysie bezdomności (z wyłączeniem usług dla osób w kryzysie 

bezdomności, dotkniętych wykluczeniem z dostępu do mieszkań lub zagrożonych bezdomnością) Cel 

szczegółowy l: Wspieranie integracji społecznej osób zagrożonych ubóstwem lub wykluczeniem 

społecznym, w tym osób najbardziej potrzebujących i dzieci– druk 72. 

6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi i ustalenia wysokości tej opłaty, określenia stawki opłaty podwyższonej za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz zwolnienia w części z opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi właścicieli nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi jednorodzinnymi 

kompostujących bioodpady stanowiące odpady komunalne w kompostowniku przydomowym- druk 73. 

7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia Gminie Miłakowo pomocy finansowej w formie 

dotacji celowej z przeznaczeniem na realizację w 2025 r. porozumienia w zakresie przewozów 

autobusowych o charakterze użyteczności publicznej– druk 74. 

8. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Orneta na lata 2025 – 2034 – druk 75. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie 

lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków – druk 76. 

10. Przedstawienie i przyjęcie protokołu kontroli, przeprowadzonej przez Komisję Rewizyjną Rady Miejskiej 

w Ornecie w Urzędzie Miejskim w Ornecie w dniach 16, 28 października 2024 r. oraz w dniu 12 grudnia 

2024 r., dotyczącej inwestycji realizowanej przez Urząd Miejski w Ornecie w latach 2018-2023 tj. inwestycji 

pn. „Rewaloryzacja i Rewitalizacja Parku Miejskiego w Ornecie”. 

11. Sprawozdanie Burmistrza z pracy w okresie między sesjami.  

12. Interpelacje i zapytania radnych składane zgodnie z art. 24 ust. 3 - 6 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o 

samorządzie gminnym (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 1465 ze zm.). 

13. Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski oraz odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na 

poprzedniej sesji. 

14. Pytania i wnioski sołtysów i mieszkańców w sprawach dotyczących gminy. 

15. Informacje i komunikaty. 

16. Zamknięcie obrad. 

 

1. Otwarcie IX sesji Rady Miejskiej w Ornecie. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Wybiła godzina 16, a więc rozpoczynamy sesję. Proszę radną 

Małgorzatę Jankowską o odczytanie informacji. Proszę wszystkich o ciszę. 

Radna Małgorzata Jankowska: Informacja dla uczestników dziewiątej sesji Rady Miejskiej w Ornecie w 

dniu 29 stycznia 2025 roku. Sesja Rady Miejskiej w Ornecie jest transmitowana na żywo i jest rejestrowana 

w formie dźwięku i obrazu. Nagranie sesji jest udostępniane w Biuletynie Informacji Publicznej oraz na 

stronie internetowej Urzędu Miejskiego w Ornecie. Administratorem danych osobowych jest Rada Miejska 

w Ornecie. Państwa dane osobowe będą przetwarzane w celu realizacji obowiązków prawnych ciążących 
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na administratorze oraz gdy przetwarzanie jest niezbędne do wykonania zadania realizowanego w interesie 

publicznym lub w ramach sprawowania władzy publicznej powierzonej administratorowi. Podstawą 

prawną przetwarzania danych jest artykuł 6 ustęp 1 litera C i E rozporządzenia Unii Europejskiej z 2016 

roku. Z dnia 27 kwietnia 2016 roku zwane RODO w związku z artykułem 20 ustęp 1 B ustawy z dnia 8 marca 

1990 roku o samorządzie gminnym stanowiącym iż, obrady Rady Gminy są transmitowane i utrwalane za 

pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagrania obrad są udostępniane w Biuletynie Informacji 

Publicznej i na stronie internetowej gminy oraz w inny sposób zwyczajowo przyjęty. Pełną informację 

dotyczącą przetwarzania Państwa danych osobowych można uzyskać na stronie internetowej Urzędu 

Miejskiego w Ornecie i Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu. Klauzula informacyjna wywieszona jest 

również na drzwiach wejściowych do sali, w której odbywa się sesja. Uczestnicy sesji, którzy nie chcą, aby 

ich wizerunek był rozpowszechniany mogą stanąć w miejscu nieobjętym zasięgiem kamer. Jednocześnie 

informuję osoby uczestniczące w sesji Rady Miejskiej, aby w trakcie swojej wypowiedzi bez uzasadnionej 

potrzeby nie ujawniały danych osób nie będących funkcjonariuszami publicznymi, nie pełniących funkcji 

publicznej ani związanych z tą funkcją. Przewodniczący Rady Miejskiej w Ornecie Alicja Grodowska 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Witam wszystkich bardzo serdecznie. Witam 

koleżanki i kolegów radnych. Witam Panią Burmistrz Panią Katarzynę Lasocką, Panią Skarbnik Panią Anię 

Kich. Chciałam powitać wśród nas przedstawicieli Kancelarii Radcy Prawnego Magdalena Jacek z siedzibą 

w Gdyni. Jest Pani Magdalena z nami. Witam Panią Patrycję Bigot, Bigott radcę prawnego i Pana Marcina 

Miszkiewicza, adwokata. Witam Pana Kamila Nowickiego, Komendanta Straży Miejskiej wraz z 

pracownikiem. Witam dyrektorów jednostek organizacyjnych gminy, dyrektorów szkół i przedszkoli, 

sołtysów, przewodniczących osiedli mieszkańców naszego miasta. Przechodzimy do pierwszego, pierwszy 

punkt zamykamy. 

 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Sesja została, 9 otworzona. Przechodzimy do punktu 2, 

stwierdzenie prawomocności obrad. Proszę o przyciśnięcie przycisku kworu. Stwierdzam, że w dzisiejszej 

sesji uczestniczy 14 radnych, a więc możemy podejmować uchwały. Zamykamy punkt 2. 

 

3. Propozycje zmian porządku obrad. 

 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 3 Propozycje zmian porządku obrad. 

Czy ktoś z Państwa radnych, czy Pani Burmistrz ma propozycje do zmian porządku obrad? Nie widzę, a więc 

zamykamy punkt 3. 

 

4. Przyjęcie protokołu VIII sesji Rady Miejskiej w Ornecie w dniu 18 grudnia 2024 r. 

 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 4 Przyjęcie protokołu 8 sesji Rady 

Miejskiej w Ornecie w dniu 18 grudnia 2024 roku. Otrzymaliśmy wszyscy protokół w programie e-Sesja, 

mieliśmy możliwość zapoznania się. Czy są pytania do protokołu z poprzedniej sesji? Nie widzę, a więc 

przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem protokołu? Protokół z poprzedniej 

sesji został przyjęty 14 głosami za, 0 głosów przeciw i 0 głosów wstrzymujących. Zamykamy punkt 4. 
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Głosowano w sprawie: Przyjęcie protokołu VIII sesji Rady Miejskiej w Ornecie w dniu 18 grudnia 2024 r. 

Wyniki głosowania ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 Wyniki 

imienne: ZA (14) Anna Bartoszewicz, Alicja Grodowska, Małgorzata Jankowska, Marcin Jotko, Piotr Junko, 

Adam Kaczmarek, Daniel Kogut, Józef Marijko, Emil Rońda, Andrzej Salamonik, Paweł Skowyrski, Józef Uzar, 

Tomasz Włodarczyk, Mariusz Wocial NIEOBECNI (1) Danuta Kamińska 

5. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie Gminy Orneta do 

realizacji projektu konkursowego: ,,Razem aktywnie w przyszłość” dofinansowanego w ramach 

programu regionalnego Fundusze Europejskie dla Warmii i Mazur 2021 - 2027 współfinansowanego ze 

środków Europejskiego Funduszu Społecznego Plus, Priorytet 9: Włączenie i integracja EFS+ Działanie 

9.7: Usługi społeczne na rzecz rodzin i osób w kryzysie bezdomności (z wyłączeniem usług dla osób w 

kryzysie bezdomności, dotkniętych wykluczeniem z dostępu do mieszkań lub zagrożonych 

bezdomnością) Cel szczegółowy l: Wspieranie integracji społecznej osób zagrożonych ubóstwem lub 

wykluczeniem społecznym, w tym osób najbardziej potrzebujących i dzieci– druk 72. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 5. Rozpatrzenie projektu uchwały w 

sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie gminy Orneta do realizacji projektu konkursowego ,,Razem 

Aktywnie w przyszłość dofinansowanego w ramach programu regionalnego Fundusze Europejskie dla 

Warmii i Mazur 2021-2027 współfinansowanego ze środków Europejskiego Funduszu Społecznego Plus, 

Priorytet 9: Włączenie i integracja Europejski Fundusz Społeczny Plus. Działanie 9.7: Usługi społeczne na 

rzecz rodzin i osób w kryzysie bezdomności (z wyłączeniem usług dla osób w kryzysie bezdomności, 

dotkniętych wykluczeniem z dostępu do mieszkań lub zagrożonych bezdomnością). Cel szczegółowy I: 

Wspieranie integracji społecznej osób zagrożonych ubóstwem lub wykluczeniem społecznym, w tym osób 

najbardziej potrzebujących i dzieci. Chciałam poinformować, że projekt uchwały otrzymał pozytywną 

opinię na posiedzeniu wszystkich komisji stałych. Czy są pytania do projektu uchwały? Proszę bardzo Pani 

radna Anna Bartoszewicz. 

Radna Anna Bartoszewicz: Tu nie widzę, że nie ma Pani dyrektor, dziękuję za przesłanie...a dziękuję za 

przesłanie nam tego wniosku o płatność i mam pytanie co do kosztów pośrednich. Co Państwo ujęliście w 

tej pozycji we wniosku, ponieważ nie można wyczytać na co te środki mają być przeznaczone. [Wypowiedź 

z sali niezrozumiała]  

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Proszę bardzo. Pani Zastępca będzie udzielała informacji czy Pani 

Koordynator? [Wypowiedź z sali niezrozumiała] To proszę Panią Koordynator zapraszamy.  

Koordynator projektu, pracownik MGOPS w Ornecie Monika Piwowar: Te koszty nie są ujęte we wniosku, 

ale to są inne rozporządzenia do tego konkursu i tam możemy na przykład dofinansowywać koszty 

wynagrodzenia dodatkowego koordynatora, kierownika projektu, czyli pani dyrektor, księgowej, kadrowej, 

która będzie wypłacała zasiłki celowe, promocję projektu, artykuły biurowe, sprzęt biurowy.  

Radna Anna Bartoszewicz: A czy, bo tam we wniosku jest napisane, że mamy na ten cel 167 tysięcy...  

Koordynator projektu, pracownik MGOPS w Ornecie Monika Piwowar: Tak, w podziale na partnerów, czyli 

partnerzy też muszą swój procent, dlatego była podpisana umowa partnerska.  

Radna Anna Bartoszewicz: A wiemy jaki procent z tego idzie na każdą z tych instytucji?  

Koordynator projektu, pracownik MGOPS w Ornecie Monika Piwowar: Po 7,5% na każdą z tych instytucji, 

czyli tam Psychologiczne Centrum Rozwoju i plus Ornecka Spółdzielnia Socjalna ARKA.  
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Radna Anna Bartoszewicz: Bardziej chodzi mi o to, ile z tego udziału, który przypada na nas, tak na gminę, 

tutaj na Państwa. Czy wiemy jaki procent z tych kosztów idzie na kadrę zarządzającą, jaką na materiały 

biurowe, a jaka na promocję?  

Koordynator projektu, pracownik MGOPS w Ornecie Monika Piwowar: 25% z całości.  

Radna Anna Bartoszewicz: Tak, ale mamy 167 tysięcy podzielone na partnerów, tak? I mamy pewną pulę 

pieniędzy. I ta nasza pula pieniędzy, którą my mamy, jaki procent z tej puli idzie na kadrę zarządzającą, jaki 

procent idzie na promocję, a jaki na materiały biurowe?  

Koordynator projektu, pracownik MGOPS w Ornecie Monika Piwowar: A to nie jest określone, to już 

można później w dalszych częściach. To nie jest weryfikowane przez instytucję zarządzającą, czyli Olsztyn. 

No i tutaj to jest wedle uznania wnioskodawcy.  

Radna Anna Bartoszewicz: Czyli tu jest dowolność już, jak Państwo później podzielicie te środki, tak?  

Koordynator projektu, pracownik MGOPS w Ornecie Monika Piwowar: Tak.  

Radna Anna Bartoszewicz: A w ramach promocji projektu co Państwo przewidujecie?  

Koordynator projektu, pracownik MGOPS w Ornecie Monika Piwowar: Jeszcze raz?  

Radna Anna Bartoszewicz: W ramach promocji projektu co Państwo przewidujecie?  

Koordynator projektu, pracownik MGOPS w Ornecie Monika Piwowar: No, tutaj, drukowanie ulotek, 

plakatów, tak, jakieś gadżety promocyjne, ewentualnie można też w tym zawrzeć.  

Radna Anna Bartoszewicz: Dobrze, dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze pytania do projektu? Nie widzę, a 

więc przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem, proszę o podniesienie 

mandatu i przyciśnięcie przycisku. Kto przeciw, kto się wstrzymał? Uchwała została przyjęta jednogłośnie 

14 głosami za. Zamykamy punkt 5 dzisiejszego posiedzenia. 

Głosowano w sprawie: Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie Gminy 

Orneta do realizacji projektu konkursowego: ,,Razem aktywnie w przyszłość” dofinansowanego w ramach 

programu regionalnego Fundusze Europejskie dla Warmii i Mazur 2021 - 2027 współfinansowanego ze 

środków Europejskiego Funduszu Społecznego Plus, Priorytet 9: Włączenie i integracja EFS+ Działanie 9.7: 

Usługi społeczne na rzecz rodzin i osób w kryzysie bezdomności (z wyłączeniem usług dla osób w kryzysie 

bezdomności, dotkniętych wykluczeniem z dostępu do mieszkań lub zagrożonych bezdomnością) Cel 

szczegółowy l: Wspieranie integracji społecznej osób zagrożonych ubóstwem lub wykluczeniem 

społecznym, w tym osób najbardziej potrzebujących i dzieci– druk 72. 

Wyniki głosowania ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Anna Bartoszewicz, Alicja Grodowska, Małgorzata Jankowska, Marcin Jotko, Piotr 

Junko, Adam Kaczmarek, Daniel Kogut, Józef Marijko, Emil Rońda, Andrzej Salamonik, Paweł Skowyrski, 

Józef Uzar, Tomasz Włodarczyk, Mariusz Wocial NIEOBECNI (1) Danuta Kamińska 

Uchwała nr BRM.0007.1.2025 Rady Miejskiej w Ornecie z dnia 29 stycznia 2025 r. - stanowi załącznik nr 4 

do protokołu sesji. 

 

6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi i ustalenia wysokości tej opłaty, określenia stawki opłaty podwyższonej za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz zwolnienia w części z opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi właścicieli nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi 
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jednorodzinnymi kompostujących bioodpady stanowiące odpady komunalne w kompostowniku 

przydomowym- druk 73. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 6. Rozpatrzenie projektu uchwały w 

sprawie wyboru metody ustalania opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi i wysokości i 

ustalenia wysokości tej opłaty, określenia stawki opłaty podwyższonej za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi oraz zwolnienia w części z opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi właścicieli 

nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi jednorodzinnymi i kompostujących bioodpady 

stanowiące odpady komunalne w kompostowniku przydomowym. Proszę Panią Burmistrz o informacje na 

temat uchwały. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Witam Szanowni Państwo. Propozycja zmiany wysokości opłat za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi na terenie gmin Orneta podyktowana jest przede wszystkim 

wzrostem kosztów odbioru, transportu, unieszkodliwiania i zagospodarowania odpadów z terenu gminy 

Orneta. Dotychczas obowiązująca stawka wynosi 35 złotych od mieszkańca i zastosowanie ma również ulga 

w wysokości 2 złote od mieszkańca w przypadku kompostowania odpadów. Kompostowanie dotyczy tylko 

zabudowy jednorodzinnej i wynika to z ustawy. Z wyliczeń metodą kosztową wysokość opłaty powinna 

kształtować się na poziomie około 51 złotych. To jest koszt, gdybyśmy mieli zbilansować koszty, które 

musimy ponieść za odprowadzanie odpadów. Proponujemy stawkę 42 złote od mieszkańca i oczywiście za 

kompostowanie pomniejszone o 2 złote. To tyle w skrócie. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy są pytania do projektu uchwały? Jest, proszę 

bardzo Pan radny Adam Kaczmarek. 

Radny Adam Kaczmarek: Pani Przewodnicząca, Pani Burmistrz, Szanowni Państwo, Drodzy Mieszkańcy. 

Niestety nie mogłem uczestniczyć w komisjach dotyczących tych kwestii związanych z tą kwotą za odpady. 

Byłem chory po prostu, więc mam parę pytań. Zbadałem, popatrzyłem jak to wygląda w ościennych 

gminach, jak te stawki również się kształtują. Oczywiście nie można tego porównywać, bo są różne 

okoliczności, różne odległości, stacje przeładunkowe itd. Jednak ta kwota w naszej gminie po podwyżce, 

która wyniesie w sumie 20%, więc bardzo dużo, bardzo znaczna podwyżka. Wypadamy słabo, że tak 

powiem. I tak dla przykładów. W Pieniężnie jest to stawka 30 zł od osoby. W Braniewie, w mieście 31,50 zł. 

W Lidzbarku Warmińskim, w gminie 32 zł. W gminach należących do związków gmin regionu ostródzko-

iławskiego, czyli tam wchodzi Godkowo, Miłakowo, Morąg, Ostróda 35 zł. W Młynarach 30 zł. Więc są to 

zdecydowanie mniejsze stawki. Mnie zastanawia bardzo mocno oferta, którą złożył przedsiębiorca, bo 

zaplanowane w budżecie były zupełnie inne środki. Ja rozumiem, że one były zaplanowane na poziomie 35 

zł od osoby. Tak Państwo planowali, bo tak powinno to wyglądać. I ta zaplanowana kwota w budżecie to 

była kwota 2 milionów 93 zł. I dotyczyła ona odbierania transportu i zbierania odpadów. Natomiast po 

przetargu, który odbył się w grudniu, przedsiębiorca zaproponował kwotę za wszystkie te usługi, łącznie z 

utrzymaniem PSZOK, jak się domyślam, 2 miliony 339 tysięcy 604 zł. I to jest różnica 246 tysięcy zł. I teraz 

zadaję sobie pytanie, skąd ta różnica, te 246 tysięcy? No rozumiem, że jest kwestia podwyżki płacy 

minimalnej, tutaj nie ulega to wątpliwości. Natomiast ceny energii i ceny paliwa, one oscylują w przeciągu 

ostatniego roku-dwóch na tym samym poziomie, zbliżonym przynajmniej poziomie. I tutaj mnie to bardzo 

zastanawia. Pozwoliłem sobie także sięgnąć do danych, które są danymi publicznymi, związanymi ze 

sprawozdaniem finansowym PGN-u. One są publiczne i powszechnie dostępne. I tam firma nie wykazuje 

strat w sprawozdaniu finansowym, tylko wręcz przeciwnie. Za 2022 rok za swoją działalność, nazwijmy ją 
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,,śmieciową” , tak w przenośni, uzyskała zysk, wynik finansowy zysk netto w kwocie 85 tysięcy 58 złotych. 

A rok później, przy bardzo ciężkich czasach, kiedy ta energia naprawdę i paliwo szalało, ten zysk został 

podwojony. I wynosił już 166 481 złotych z groszami. Nie ma oczywiście jeszcze sprawozdania finansowego 

za 2024 rok, bo rok obrotowy kończy się wiadomo w roku następnym. Natomiast nie sądzę, aby tam była 

strata. W związku z tym bardzo mnie interesuje na jakiej podstawie spółka wyliczyła, że koszty jej 

działalności wzrosną o 246 tysięcy złotych. Ale to nie wszystko. Myśmy 30 października, jak Państwo 

pamiętacie, podejmowali uchwałę w sprawie częstotliwości odbioru odpadów. I wszyscy byliśmy zgodni, że 

zmniejszamy częstotliwość wywozu odpadów różnych frakcji. Zaraz Państwu przeczytam jak to brzmiało we 

wcześniejszej uchwale. We wcześniejszej uchwale był zapis taki. Papier, tworzywa sztuczne i szkło, metal i 

opakowania wielomateriałowe z terenu miasta nie rzadziej niż raz na tydzień, a z terenu wsi nie rzadziej niż 

raz w miesiącu. Tak było. Czyli raz w tygodniu jeździła firma, odbierała i tak dalej. Uznaliśmy wszyscy i tu jak 

siedzimy wszyscy, że jest to za często. Rozmawialiśmy o tym i mówione było, że powinno to się przełożyć 

również na zmniejszenie kosztów wywozu tych nieczystości. Zostało to zmienione na takie zapisy, żeby nie 

być gołosłownym. Zostało to rozbite. Papier w zabudowie jednorodzinnej z terenu miasta nie rzadziej niż 

raz na 2 tygodnie. Przypominam, że było raz na tydzień. Z terenu wsi nie rzadziej niż raz na miesiąc. Tak 

zostało. W zabudowie wielorodzinnej z terenu miasta nie rzadziej niż raz w tygodniu. Z terenu wsi nie 

rzadziej niż raz na miesiąc. A następnie dodano dwa punkty 3a i 3b dotyczące szkła. W zabudowie 

jednorodzinnej z terenu miasta nie rzadziej niż raz na miesiąc, a było raz na tydzień. Z terenu wsi nie rzadziej 

niż raz na miesiąc. I tworzywa sztuczne, metal i opakowania wielomateriałowe w zabudowie 

jednorodzinnej z terenu miasta nie rzadziej niż raz w tygodniu. I tutaj zostało tak jak było. Więc wydawało 

mi się, wydawało mi się, że to znaczne zejście z częstotliwości, ono się przełoży na to, że te koszty jednak 

zmaleją. Natomiast one z tej kwoty, która została jakby przyjęta w przetargu, one drastycznie wzrosły. Bo 

246 tysięcy w skali roku uważam, że to jest ogromna kwota. W związku z tym rozumiem, że żeby 

zbilansować system Państwo występują z taką propozycją, a nie inną, czyli 42 złotych od osoby. Ja osobiście 

uważam, że jest to zbyt wysoka podwyżka, jeśli chodzi o ten temat. Poddaję to pod dyskusję, zobaczymy 

co Państwo odpowiecie na to. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Panią Burmistrz. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Wszystko co Pan radny Kaczmarek powiedział zgadzamy się z tym. W 

ofercie jaką przedstawiliśmy wszystkie te zapisy były ujęte. Wysłana informacja indywidualnie od nas 

została do wszystkich operatorów obsługujących nasz region, czyli to było 7 firm, które obsługują w naszym 

terenie. Do przetargu przystąpiła tylko jedna firma, więc proszę takie pytania nie kierować do nas, dlaczego 

firma dała taką ofertę a nie inną, bo to nie do nas jest to pytanie tylko do firmy. I jeżeli firma przynosi zyski, 

no po to pracuje pewnie, żeby zyski przynosić, no to są prywatni przedsiębiorcy. Niestety nie mamy na to 

wpływu i teraz proszę nam powiedzieć, w takim razie dać odpowiedź, jaką firmę mielibyśmy inną wybrać, 

jeżeli wpłynęła tylko jedna oferta. Jaki nam dany wybór? Wybór nierozstrzygnięcia oczywiście konkursu, 

wtedy zostajemy bez firmy, która nas obsługuje i toniemy w śmieciach, tak? Bo taki jest finał tego proszę 

Państwa. My nie mamy wpływu, robimy wszystko, żeby do przetargu, do przetargu publicznego 

podkreślam, przystąpił każdy, każdy kto tylko ma możliwość i oczywiście zależy nam jak najtańszej ofercie. 

Nie ma takich ofert. To co tu proponujemy to i tak się nam nie zbilansuje. Nadmienię tylko, że to jest 

podwyżka pierwsza od 2020 roku, 2022 roku, przepraszam. Od tego czasu nie było ani jednej podwyżki. 

Oddam może tu głos jeszcze Pani Skarbnik, bo mamy wszystkie dane, zestawienie takie zrobione, jak rosły 

płace, jak wynagrodzenia, jak transport, jak wszystko, żebyście Państwo też mieli. My proponujemy 20%, 
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które i tak nam nie zbilansuje tego naszego niestety obsługi odpadów. To jest tylko 20% podwyżki, a 

powinno być dużo więcej, żeby zbilansować system. Nie bilansuje się, żeby była jasność. Naprawdę 

proponujemy to, co wydaje nam się najbardziej rozsądne, żeby ani budżetu gminy za bardzo, i tak jest 

nadwyrężony, ale i tak będziemy dopłacać do tego systemu, ale też, żeby jednak Państwo wiedzieli, Państwo 

mieszkańcy, też, że to się nie bierze z sufitu, tylko po prostu takie mamy wydatki, takie koszty. I tu oddam 

głos Pani Skarbnik, szczegółowo jeszcze powie. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Jeszcze raz. Już, proszę bardzo. 

Skarbnik Gminy Anna Kich: Szanowni Państwo, z wyliczeń wygląda, że koszt odbioru i transportu z kwoty 

w 2022 z 380 zł netto za tonę, wzrósł do 1 stycznia, za styczeń 2024 do kwoty 670, czyli jest wzrost 77 % 

samego kosztu transportu odpadów. Jeżeli chodzi o płacę minimalną, płaca minimalna w 2022 roku 

wynosiła 3100. Na 1 styczeń 2025 mamy kwotę 4666, czyli wzrost o 55%. My proponujemy tutaj stawkę 

wzrost, można powiedzieć do tych wskaźników, tylko 20%. Jeżeli nie zastosujemy tej stawki, będziemy 

musieli z własnego budżetu zapłacić duże pieniądze, około 700-900 tysięcy, bo tak, maleje nam ilość 

mieszkańców, czyli deklaracje są zmniejszane, ubywa mieszkańców, a śmieci odpadów rośnie. W stosunku 

do roku 2024-2023 to jest 300 ton więcej. Czyli matematyka nie kłamie i wychodzi tak jak przedstawiłam. 

Jeszcze chcę nadmienić, że miejscowości ościenne też borykają się z tą stawką. Gmina Braniewo 42 złote 

od 1 stycznia 2025. Gmina Górowo Iławieckie, Miasto od 1 stycznia 2025 42 złote. Inne gminy, jak 

rozmawiałam też zastanawiają się nad zmianę stawki. Chcę nadmienić, że nie tylko u nas jest taka sytuacja. 

I pozostałe gminy też dopłacają. W roku 2023 zamknęliśmy się na plusie w związku z tym, że było dużo 

mniej odpadów. I dlatego rok 2024 przeszły te środki i też się zamknęliśmy na leciutkim plusie, ale w związku 

z tym, że w 2023 zostały nam środki. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Pan radny Adam Kaczmarek, jeszcze tak. Proszę 

bardzo. 

Radny Adam Kaczmarek: Chciałbym jeszcze w związku z tym dopytać, czy w związku z tym nie należałoby 

zastanowić się nad zmianą sposobu pobierania tych stawek. Bo w tej chwili mamy od osoby, mamy podatek 

nałożony, stała kwota i tak dalej. Ja rozmawiałem w tej sprawie z Panem Prezesem Bogdanem, 

Bogusławem, przepraszam, Pietkiewiczem, który podsunął mi tutaj takie różne pomysły. Mam tutaj 

uchwały z Pruszcza Gdańskiego na przykład, gdzie metoda ustalania opłaty opiera się na metrach 

kwadratowych powierzchni mieszkalnej. Wchodzi w rachubę woda i tak dalej. Czy nie powinniśmy się tutaj 

zastanowić nad tym, czy ta metoda, którą mamy w tej chwili jest tą metodą, bo ja nie mówię, że jest zła. 

Ale czy nie powinniśmy się nad tym zastanowić. Jeśli chodzi o przedsiębiorcę, nie chcę tutaj nic mówić. 

Wiadomo, że jest pewnego rodzaju układ między przedsiębiorcami, którzy nie wchodzą sobie w rachubę 

czy w drogę. Ja tutaj nie mam pretensji do Pani Burmistrz, broń Cię Panie Boże, bo Pani Burmistrz z tym nie 

ma nic wspólnego. Jeżeli chodzi o to przedsiębiorcy sobie po ustalali, gdzie kto działa i w jaki sposób. W ten 

sposób mogą dyktować cenę taką, jaką uważają oni za, za słuszną. Po prostu dzielę się swoimi 

spostrzeżeniami, które dla mnie są po prostu szokujące. Jeśli chodzi o postawę przedsiębiorcy. Dziękuję 

bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Od wody zgodzę się z Panem Radnym Adamem Kaczmarkiem, ale 

od metrów to już nie, bo czasami jest tak, że dwie osoby mieszkają na 200 metrach, a na 50, 5, to tak by 

było niesprawiedliwie trochę.  

Radny Adam Kaczmarek: To też można uregulować. 
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Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dobrze, czy ktoś jeszcze chce zabrać głos? Pani Burmistrz, tak 

proszę bardzo. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Ad vocem powiem. Oczywiście rozważyć zawsze można i nawet 

zastanawiamy się jak to ugryźć cały czas, żeby te opłaty pobierane były adekwatne do tego zużycia czy tam 

wyprodukowania śmieci. I jest to na pewno nawet do zrobienia, nawet jeżeli byśmy od poboru wody chcieli 

na przykład wskaźnik, przelicznik od metra sześciennego, ale w momencie tylko i wyłącznie wtedy, kiedy 

ten pobór wody będzie naprawdę u nas rzetelnie ewidencjonowany. Bo na razie póki co też się borykamy 

z tym problemem, że jeszcze system nie działa tak jak byśmy sobie tego życzyli. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo, czy ktoś jeszcze z Państwa Radnych chce zabrać 

głos. Nie widzę, a więc przechodzimy do głosowania projektu uchwały. Kto z Państwa Radnych jest za 

przyjęciem proszę o podniesienie mandatu i przyciśnięcie przycisku. Kto jest przeciw, kto się wstrzymał? 

Uchwała została podjęta 7 głosami za, przy 2 głosach przeciwnych i 5 głosach wstrzymujących. Zamykamy 

punkt 6 dzisiejszego posiedzenia. 

 

Głosowano w sprawie: Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi i ustalenia wysokości tej opłaty, określenia stawki opłaty 

podwyższonej za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz zwolnienia w części z opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi właścicieli nieruchomości zabudowanych budynkami 

mieszkalnymi jednorodzinnymi kompostujących bioodpady stanowiące odpady komunalne w 

kompostowniku przydomowym- druk 73. 

Wyniki głosowania ZA: 7, PRZECIW: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (7) Alicja Grodowska, Małgorzata Jankowska, Piotr Junko, Daniel Kogut, Emil Rońda, 

Tomasz Włodarczyk, Mariusz Wocial PRZECIW (2) Józef Marijko, Józef Uzar WSTRZYMUJĘ SIĘ (5) Anna 

Bartoszewicz, Marcin Jotko, Adam Kaczmarek, Andrzej Salamonik, Paweł Skowyrski NIEOBECNI (1) Danuta 

Kamińska 

 

Uchwała nr BRM.0007.2.2025 Rady Miejskiej w Ornecie z dnia 29 stycznia 2025 r. - stanowi załącznik nr 5 

do protokołu sesji. 

 

7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia Gminie Miłakowo pomocy finansowej w formie 

dotacji celowej z przeznaczeniem na realizację w 2025 r. porozumienia w zakresie przewozów 

autobusowych o charakterze użyteczności publicznej– druk 74. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 7. Rozpatrzenie projektu uchwały w 

sprawie udzielenia Gminie Miłakowo pomocy finansowej w formie dotacji celowej z przeznaczeniem na 

realizację w 2025 roku porozumienia w zakresie przewozów autobusowych o charakterze użyteczności 

publicznej. Proszę Panią Skarbnik o krótką informację, czy Panią Burmistrz? To proszę Panią Burmistrz. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Szanowni Państwo. Szanowni Państwo jest to kontynuacja umowy i 

porozumienia zawartej z gminą Miłakowo w formie dotacji celowej. Jest to komunikacja, która działa na 

trasie Miłakowo-Podągi-Orneta i z tej trasy korzystają u nas i nasi mieszkańcy i mieszkańcy gminy Miłakowo. 
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Jest dosyć duże zainteresowane, tak jak przedstawialiśmy to na komisji, więc zasadnym wydaje się 

kontynuacja tego przedsięwzięcia. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy są pytania do projektu uchwały. Nie widzę, 

a więc przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem uchwały? Proszę o 

podniesienie mandatu i naciśnięcie przycisku. Kto jest przeciw, kto się wstrzymał? Za czy przeciw? Za tak, 

Za. Uchwała została podjęta jednogłośnie 14 głosami za. Zamykamy punkt 7. 

 

Głosowano w sprawie: Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia Gminie Miłakowo pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej z przeznaczeniem na realizację w 2025 r. porozumienia w zakresie 

przewozów autobusowych o charakterze użyteczności publicznej– druk 74. 

Wyniki głosowania ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Anna Bartoszewicz, Alicja Grodowska, Małgorzata Jankowska, Marcin Jotko, Piotr 

Junko, Adam Kaczmarek, Daniel Kogut, Józef Marijko, Emil Rońda, Andrzej Salamonik, Paweł Skowyrski, 

Józef Uzar, Tomasz Włodarczyk, Mariusz Wocial NIEOBECNI (1) Danuta Kamińska 

 

Uchwała nr BRM.0007.3.2025 Rady Miejskiej w Ornecie z dnia 29 stycznia 2025 r. - stanowi załącznik nr 6 

do protokołu sesji. 

 

8. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Orneta na lata 2025 – 2034 – druk 75. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 8. Rozpatrzenie projektu uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orneta na lata 2025-

2034. Tu proszę panią Skarbnik o informację. 

Skarbnik Gminy Anna Kich: Szanowni Państwo, dokonane zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej są 

spójne z uchwałą w sprawie budżetu gminy Orneta na rok 2025. Dokonuje się zmiany m.in. zmniejszając 

wykonane rozchody w roku ... plan wykonanych rozchodów w 2024 roku, o kwotę 50 tysięcy złotych, 

faktyczne wykonanie i tym samym zwiększając plan rozchodów w 2026 roku oraz w załączniku numer 2 

zwiększa się przedsięwzięcie pod nazwą Termomodernizacja budynków użyteczności publicznej w gminie 

Orneta: Przedszkola numer 2, Szkoła Podstawowa numer 4 oraz TBS Administrator o kwotę 160 tysięcy 

złotych w roku 2025. Po dokonanej zmianie wydatek zgodny jest z budżetem gminy na rok 2025. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy są pytania do projektu uchwały? Nie widzę, 

a więc przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem uchwały. Zapraszam o 

podniesienie mandatu i przyciśnięcie przycisku. Kto jest przeciw, kto się wstrzymał? Uchwała została 

podjęta jednogłośnie... Czekamy...  

Radny Marcin Jotko poprosił o zagłosowanie za niego, z powodu problemów technicznych z tabletem. Jego 

głos: za. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Czyli Pani Kasiu, proszę zagłosować za pana radnego. Uchwała 

została podjęta jednogłośnie 14 głosami za. Zamykamy punkt 8. 
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Głosowano w sprawie: Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orneta na lata 2025 – 2034 – druk 75. 

Wyniki głosowania ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Anna Bartoszewicz, Alicja Grodowska, Małgorzata Jankowska, Marcin Jotko, Piotr 

Junko, Adam Kaczmarek, Daniel Kogut, Józef Marijko, Emil Rońda, Andrzej Salamonik, Paweł Skowyrski, 

Józef Uzar, Tomasz Włodarczyk, Mariusz Wocial NIEOBECNI (1) Danuta Kamińska 

Uchwała nr BRM.0007.4.2025 Rady Miejskiej w Ornecie z dnia 29 stycznia 2025 r. - stanowi załącznik nr 7 

do protokołu sesji. 

 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie 

lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków – druk 76. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 9. Rozpatrzenie projektu uchwały w 

sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku 

wpisanym do rejestru zabytków. Również proszę Panią Skarbnik o informację, krótką. 

Skarbnik Gminy Anna Kich: W związku z otrzymaniem dofinansowania inwestycji z Rządowego Programu 

Odbudowy Zabytków oraz ze złożonymi wnioskami przez Parafię Rzymsko-Katolicką w Ornecie, Parafię 

Rzymsko-Katolicką w Chwalęcinie oraz Zgromadzenie Sióstr św. Katarzyny w Ornecie, wyżej wymienione 

podmioty otrzymają dotacje ze środków zaplanowanych w budżecie gminy Orneta na rok 2025. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy są pytania do projektu uchwały. Nie widzę, 

a więc przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem? Proszę o podniesienie 

mandatu i przyciśnięcie przycisku. Kto jest przeciw, kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo. Uchwała została 

przyjęta 13 głosami za, 0 przeciw, przy 1 głosie wstrzymującym. Zamykamy punkt 9. 

Głosowano w sprawie: Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków – 

druk 76. 

Wyniki głosowania ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Anna Bartoszewicz, Alicja Grodowska, Małgorzata Jankowska, Marcin Jotko, Piotr 

Junko, Adam Kaczmarek, Daniel Kogut, Józef Marijko, Emil Rońda, Andrzej Salamonik, Józef Uzar, Tomasz 

Włodarczyk, Mariusz Wocial WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) Paweł Skowyrski, NIEOBECNI (1) Danuta Kamińska 

Uchwała nr BRM.0007.5.2025 Rady Miejskiej w Ornecie z dnia 29 stycznia 2025 r. - stanowi załącznik nr 8 

do protokołu sesji. 

 

10. Przedstawienie i przyjęcie protokołu kontroli, przeprowadzonej przez Komisję Rewizyjną Rady 

Miejskiej w Ornecie w Urzędzie Miejskim w Ornecie w dniach 16, 28 października 2024 r. oraz w dniu 12 

grudnia 2024 r., dotyczącej inwestycji realizowanej przez Urząd Miejski w Ornecie w latach 2018-2023 tj. 

inwestycji pn. „Rewaloryzacja i Rewitalizacja Parku Miejskiego w Ornecie”. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 10. Przedstawienie i przyjęcie 

protokołu kontroli przeprowadzonej przez Komisję Rewizyjną Rady Miejskiej w Ornecie w Urzędzie 
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Miejskim w Ornecie w dniach 16...16 i 28 października 2024 roku oraz w dniu 12 grudnia 2024 roku 

dotyczącej inwestycji realizowanej przez Urząd Miejski w Ornecie w latach 2018 2023 to jest inwestycji pod 

nazwą Rewaloryzacja i Rewitalizacja Parku Miejskiego w Ornecie. Proszę Panią Przewodniczącą Komisji 

Rewizyjnej o odczytanie protokołu. 

Radna Małgorzata Jankowska odczytała protokół kontroli, przeprowadzonej przez Komisję Rewizyjną 

Rady Miejskiej w Ornecie w Urzędzie Miejskim w Ornecie w dniach 16, 28 października 2024 r. oraz w dniu 

12 grudnia 2024 r., dotyczącej inwestycji realizowanej przez Urząd Miejski w Ornecie w latach 2018-2023 

tj. inwestycji pn. „Rewaloryzacja i Rewitalizacja Parku Miejskiego w Ornecie”, który stanowi załącznik nr 9 

do protokołu sesji. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Widzę, że już Pan Radny Adam Kaczmarek 

zgłosił się do dyskusji. Proszę. 

Radny Adam Kaczmarek: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Pani Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej, ja 

mam takie pytanie. Wcześniej zetknąłem się z różnymi opiniami na temat tej inwestycji, może nie tyle co 

na temat zasadności, bo tutaj nie ma jakiejś tam większej dyskusji, natomiast zakresu wykonania pewnych 

działań, pewnych robót. Mianowicie dotyczy to tego spustu, tej rynny, którą płynie woda, która tak 

naprawdę nie została ruszona w żadnym wypadku. Czy dotarliście Państwo jako Komisja do jakiekolwiek 

informacji czy dokumentów mówiących o tym, że tego po prostu nie wolno było robić? Bo nam 

tłumaczono, tłumaczył to nam …………………., że tam jest jakieś żyjątko Boże, które podlega ścisłej ochronie 

i Konserwator Ochrony, zabytków chciałem powiedzieć, Ochrony Przyrody absolutnie zakazał jakąkolwiek 

ingerencję w ten spust, dlatego on nie został zrobiony. No wiadomo widzieliśmy co się działo teraz w lipcu, 

kiedy spiętrzyła się woda, te koryto nie było w stanie tej wody w żaden sposób odebrać, no i wywiązała się 

znowu dyskusja, że jakieś tam zaniedbania, że można było to zrobić. Czy dotarliście Państwo do 

jakiejkolwiek dokumentacji, która potwierdziła to, że rzeczywiście tam tego nie można było ruszyć i zrobić? 

Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Panią Przewodniczącą o odpowiedź. 

Radna Małgorzata Jankowska: Dobrze, teraz się przywitam, serdecznie witam wszystkich zgromadzonych. 

Odpowiem na pytanie radnego Pana Adama Kaczmarka. Jeżeli chodzi o projekt Rewitalizacja, odwrotnie 

Rewaloryzacja i Rewitalizacja Parku Miejskiego w Ornecie, jest to ogrom dokumentacji, ogrom tak? To jest 

naprawdę kilkanaście segregatorów, tak, które są do przeglądnięcia. Nie byliśmy w stanie też do wszystkich 

dokumentów dotrzeć, ale faktycznie naszym też celem było odpowiedzenie sobie na to pytanie, które Pan 

przed chwilą zadał. W kosztorysie inwestorskim nie było mowy o przeprowadzeniu jakiejkolwiek pracy, 

jeżeli chodzi o odprowadzenia wody. Tak jak czytałam na wstępie, aczkolwiek bardzo dużo tego czytałam, 

projekt był w pewnej osi działania, w pewnym priorytecie i to było związane z bioróżnorodnością terenu. 

Projekt bardziej opiewał na to, żeby właśnie tą bio..., ja muszę ściągawkę, bo ja, mogę Pani 

Przewodnicząca, bo te słowa są bardzo trudne, a nie ukrywam, że też trochę. Było ochrona i przywrócenie 

różnorodności biologicznej, tak? Czyli chodziło też o to, żeby stworzyć po prostu miejsce rekreacyjne dla 

mieszkańców, ale również i miejsce dla natury. Z tego co mogę jeszcze dopowiedzieć, też we wnioskach 

naszych było, że my nie mamy wpływu, tak? Znaczy, no, też nie mamy wpływu na koryto, które tam jest, 

w którym płynie rzeczka. Zadanie zostało wykonane, ale jeżeli chodzi o odprowadzenie, tak, wody, to takiej 

dokumentacji nie widziałam. Proszę bardzo. 
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Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze pytania? Nie widzę, a więc 

przechodzimy do przyjęcia protokołu. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem protokołu. Proszę o 

podniesienie mandatu i przyciśnięcie przycisku. Kto jest przeciw, kto się wstrzymał. Protokół został przyjęty 

jednogłośnie 14 głosami za. Zamykamy punkt 10. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcia protokołu kontroli, przeprowadzonej przez Komisję Rewizyjną Rady 

Miejskiej w Ornecie w Urzędzie Miejskim w Ornecie w dniach 16, 28 października 2024 r. oraz w dniu 12 

grudnia 2024 r., dotyczącej inwestycji realizowanej przez Urząd Miejski w Ornecie w latach 2018-2023 tj. 

inwestycji pn. „Rewaloryzacja i Rewitalizacja Parku Miejskiego w Ornecie”. 

Wyniki głosowania ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 Wyniki 

imienne: ZA (14) Anna Bartoszewicz, Alicja Grodowska, Małgorzata Jankowska, Marcin Jotko, Piotr Junko, 

Adam Kaczmarek, Daniel Kogut, Józef Marijko, Emil Rońda, Andrzej Salamonik, Paweł Skowyrski, Józef Uzar, 

Tomasz Włodarczyk, Mariusz Wocial NIEOBECNI (1) Danuta Kamińska 

 

11. Sprawozdanie Burmistrza z pracy w okresie między sesjami. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 11. Sprawozdanie Burmistrza z pracy 

w okresie między sesjami. Proszę Panią Burmistrz o przedstawienie Sprawozdania. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka przedstawiła Sprawozdanie Burmistrza z pracy w okresie między 

sesjami, które stanowi załącznik nr 10. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo Pani Burmistrz i Pan Adam Kaczmarek radny 

prosi o głos. Proszę bardzo. 

Radny Adam Kaczmarek: Szanowna Pani Burmistrz, ja bym chciał prosić o rozwinięcie 3 takich tematów, 

przybliżenie większe. Mianowicie o nadzwyczajne zgromadzenie ZGOK w Lidzbarku Warmińskim. Czy to 

było, bo to jest wyjazdowe spotkanie, czy to było jakieś kurtuazyjne, uroczyste spotkanie, czy rzeczywiście 

jakieś konkrety, zapadały jakieś decyzje? Temat spotkania z Burmistrzem Pieniężna w sprawie porozumienia 

komunikacji Orneta-Pieniężno. Czy Pieniężno weszło w ten temat i czy ta linia będzie kontynuowana. I 

bardzo interesujący temat z 16 stycznia spotkanie z Panem Przewodniczącym Sejmiku Województwa 

Warmińsko-Mazurskiego, z Panem Przewodniczącym Rady Powiatu, z Panem Wicestarostą, Dyrektorem 

OSIR-u i Prezesem Błękitni na temat inwestycji w infrastrukturę sportową. Co Państwo ustaliliście? Czy są 

jakieś realne szanse na to, że to ruszy? Jakie działania zostaną podjęte, bo o tym myślę, że Państwo 

rozmawiali. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Pani Burmistrz.  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Zacznę może od tego nadzwyczajnego zgromadzenia ZGOK. To było 

spotkanie online. Akurat można było skorzystać i jak tylko jest to możliwe, korzystamy z tego. Zgromadzenie 

i akurat ta sesja miała na celu ustalenie cennika i tam ewentualnego wynagrodzenia dla pana Prezesa. To, 

to. Odnośnie cennika to nieznaczne podwyżki tam proponowano na frakcjach, tak. Teraz tak, kolejne 

pytanie to było. Pieniężno, tak. Powiem tak, Pieniężno niechętnie chce podpisać, niestety, porozumienie 

jak się okazuje, więc rezygnujemy z linii rannej. Nie możemy zupełnie odstąpić, bo my mamy już to w 

harmonogramie i tak jak obiecaliśmy uczniom, tutaj dojeżdżającym, do nas do Ornety, ta linia 

popołudniowa jeden kurs będzie utrzymany. Ale Pieniężno się wycofało. Także też dla nas to było bardzo 

zaskoczeniem, bo najpierw złożyli akces, że tak, a w tej chwili no nie wiem, może jeszcze będziemy 
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renegocjować, być może teraz jak zostanie tylko ta 1 linia będzie mniejsza kwota do dopłaty, może tutaj 

pan Burmistrz jednak przekona swoich radnych i przystąpią do tego. I kolejna sprawa, tak, było bardzo 

dobre spotkanie tu z Panem Przewodniczącym Markiem Chylem. Liczymy na wsparcie i pomoc, że nasza 

teczka będzie leżała najwyżej. Zrobiliśmy zestawienie o tych największych potrzebach i priorytetach, jakie 

tutaj dla nas na bazie tej sportowej są niezbędne. W pierwszej kolejności wymiana nawierzchni Orlika, 

obecnie użytkowanego i to pójdzie wniosek już jest przygotowywany do złożenia, więc mam nadzieję, że 

będzie to pozytywnie. No i w dalszej kolejności przygotowaliśmy dla Marszałka takie zestawienie naszych 

założeń, co, w jakich latach chcielibyśmy realizować. I tu oczywiście powiem, teraz nie powiem po kolei jak 

latami, ale na pewno Orlik w pierwszej kolejności tu, następnie pozyskanie funduszy na lodowisko kryte, 

które będzie wykorzystywane zimą jako lodowisko, a latem jako dodatkowa ewentualnie przestrzeń do 

treningu. No i następnie modernizacja stadionu, włącznie z murawą, jak i trybuny, jak i cała infrastruktura 

oraz bieżnia. No to tutaj potrzeba nam przestrzeni lat. Zaproponowaliśmy również Orlik w Bażynach przy 

Szkole Podstawowej, bo tam wiemy, że też jest taka potrzeba, szkoła bardzo dobrze prosperuje i mamy 

nadzieję, że będzie nadal bardzo dobrze prosperowała. No więc też to boisko pretendujemy do stworzenia 

tam właśnie tej przestrzeni orlikowej. I to tak pokrótce. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze pytania do Pani Burmistrz w 

związku ze sprawozdaniem? Nie widzę, a więc zamykamy punkt 11. 

 

12. Interpelacje i zapytania radnych składane zgodnie z art. 24 ust. 3 - 6 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o 

samorządzie gminnym (t.j. Dz.U. z 2024 r. poz. 1465 ze zm.). 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 12. Interpelacje i zapytania radnych 

składanych zgodnie z artykułem 24. Czy ktoś z Państwa chce coś złożyć? Pan Emil, tak no to proszę.  

Radny Emil Rońda: Szanowna Pani Burmistrz, Szanowna Rado, Szanowni Państwo. Chciałbym złożyć 

wniosek do Rady Miasta i Pani Burmistrz w imieniu Zarządu Ochotniczej Straży Pożarnej w Henrykowie. 

Zwracamy się z uprzejmą prośbą o podjęcie działań w celu przeprowadzenia remontu, elewacji oraz dachu 

wieży naszej jednostki. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy ktoś jeszcze z Państwa radnych? Nie widzę, 

a więc ja odczytam. Jeszcze jest? A jeszcze Pan Józef tak? Proszę bardzo. Przepraszam, bardzo proszę. 

Radny Józef Marijko: Ja właściwie chciałbym zadać pytanie do Pani Burmistrz. Witam wszystkich. Nie ten 

punkt? Dobrze to przepraszam. Poczekam, poczekam. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: 23 grudnia Pani Danuta Kamińska, radna Rady Miejskiej złożyła 

interpelację. Szanowna Pani Burmistrz, jako radna reprezentująca mieszkańców ulicy Mazurskiej oraz 

podpisani poniżej mieszkańcy tej ulicy, zwracamy się z wnioskiem o podjęcie działań w celu wybudowania 

oświetlenia ulicznego na ulicy Mazurskiej. Pragniemy podkreślić, że obecni mieszkańcy tej ulicy nie mają 

jakiegokolwiek oświetlenia ulicznego. Brak tego podstawowego elementu infrastruktury powoduje nie 

tylko dyskomfort, ale przede wszystkim stanowi zagrożenie dla bezpieczeństwa mieszkańców. W przeszłości 

wielokrotnie sygnalizowałam jako radna problem braku oświetlenia na tej ulicy. W tej sprawie kierowane 

były pisma do Urzędu Miasta oraz składane formalne wnioski o uwzględnienie budowy oświetlenia w 

budżecie na kolejne lata. Niestety mimo moich starań problem wciąż pozostaje nierozwiązany. Niedawno 

na ulicy Mazurskiej miały miejsce 2, miały miejsce włamanie i kradzieże, o których Policja powiadomiła 

Urząd Miasta. Brak oświetlenia utrudnia możliwość szybkiej reakcji i sprzyja działaniom przestępczym. 



Strona 15 z 26 
BRM.0002.1.2025 Protokół nr 1/2025 IX sesji Rady Miejskiej w Ornecie w dniu 29 stycznia 2025 r. 

Mieszkańcy tej okolicy nie czują się w pełni bezpiecznie, a powtarzające się sytuacje tego typu mogą 

prowadzić do dalszej eskalacji problemu. Zwracamy się zatem z apelem o podjęcie działań zmierzających 

do realizacji budowy oświetlenia na ulicy Mazurskiej. Mieszkańcy tej ulicy mają prawo czuć się bezpiecznie 

w swoim otoczeniu. Podjęcie takiej inwestycji jest nie tylko wyrazem troski o dobro wspólne, ale również 

spełnieniem podstawowych oczekiwań społeczności lokalnej. Liczymy na pozytywne rozpatrzenie naszej 

sprawy i podjęcie działań w tym kierunku. Z wyrazami szacunku, radna Danuta Kamińska. Zamykam punkt 

12 dzisiejszego posiedzenia. 

 

13. Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski oraz odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na 

poprzedniej sesji. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 13. Odpowiedzi na interpelacje, 

zapytania i wnioski oraz odpowiedzi na interpelacje zgłoszone po poprzedniej sesji. Poproszę kolegę 

radnego Piotra Junkę o odczytanie odpowiedzi. 

Wiceprzewodniczący Rady Piotr Junko: Dzień dobry Szanowni Państwo. Dotyczy wniosku o wybudowanie 

oświetlenia ulicznego przy ulicy Mazurskiej w Ornecie. W odpowiedzi na wniosek, który wpłynął do urzędu 

w dniu 23 grudnia 2024 roku, w sprawie wybudowania oświetlenia ulicznego przy ulicy Mazurskiej w 

Ornecie. Informuję, że gmina rozbudowała sieć oświetleniową wzdłuż tej ulicy w roku 2017. Dowieszono 

dodatkowe oprawy oświetleniowe na skrzyżowaniu ulic Warmińska i Mazurska oraz wybudowano 

dodatkowy słup oświetleniowy na wprost po sesji numer 58. Zamontowano również dodatkową oprawę 

oświetleniową w połowie długości drogi na wysokości posesji numer 38 a 40. Ewentualna rozbudowa 

oświetlenia wzdłuż ulicy Mazurskiej wymaga opracowania dokumentacji projektowej, uzyskania warunków 

przyłączeniowych oraz zaplanowania środków finansowych w budżecie gminy. Pragnę również nadmienić, 

że oświetlenie drogowe służy tylko i wyłącznie oświetleniu miejsc publicznych, to jest pasa drogowego, a 

nie nieruchomości prywatnych. Podpisała pani Burmistrz Katarzyna Lasocka. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo i druga odpowiedź dla pana Adama Kaczmarka 

Radnego Rady Miejskiej w Ornecie, dotyczący wykonania cięć sanitarnych drzew zlokalizowanych na działce 

gminnej numer 106/32 obręb numer 2 miasto Orneta. W odpowiedzi na pana wniosek z dnia 10 grudnia 

2024 roku, który wpłynął w dniu 16 grudnia 2024 roku dotyczący podjęcia działań w zakresie wykonania 

cięć sanitarnych drzew znajdujących się na działce gminnej numer 106/32 obręb numer 2 miasto Orneta 

przy ulicy Przemysłowej 9 informuję, że w dniu 20 grudnia 2024 roku została przeprowadzona przez 

pracowników Urzędu Miejskiego w Ornecie wizja w terenie, mająca na celu ocenę stanu fitosanitarnego 

drzew rosnących na wyżej wymienionej działce pod kątem ich ewentualnej przycinki. Do cięć sanitarnych 

kwalifikują się drzewa liściaste. Z uwagi na powyższe usługa korekty korony drzew zostanie zlecona 

podmiotowi zewnętrznemu. W kwestii odsłonięcia opraw oświetleniowych poprzez cięcia gałęzi drzew 

informuję, że działania te zostały podjęte na przełomie października/listopada 2024 roku. Podpisała 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka. Zamykam punkt 13 dzisiejszego posiedzenia. 

14. Pytania i wnioski sołtysów i mieszkańców w sprawach dotyczących gminy. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 14 Pytania i wnioski sołtysów i 

mieszkańców w sprawach dotyczących gminy. Proszę bardzo, zapraszam Pana Sołtysa. 
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Sołtys wsi Krosno Jan Kołkowski: O, teraz działa. Dzień dobry. Staję przed Szanowną Radą w imieniu 

kolektywu sołtysów z gminy Orneta. Co prawda po wczorajszym spotkaniu z Panią Burmistrz jak gdyby clou 

tej sprawy staje się nieaktualne, bo zapewnienia Pani Burmistrz są takie, że nie było planów nieuchwalania 

Funduszu Sołeckiego. Niemniej, umówiliśmy się z koleżankami i kolegami, że przekażemy do Rady nasze 

stanowisko w tej sprawie i pismo i że odczytam jak gdyby fragment stanowiący meritum tego wystąpienia, 

więc pozwolę sobie szybko to zrobić. My Sołtysi Gminy Orneta chcemy wyrazić zaniepokojenie 

pojawiającymi się informacjami o planach nieuchwalania Funduszu Sołeckiego na rok 2026 oraz kolejne. 

Jako Sołtysi jesteśmy wybierani w bezpośrednich wyborach wśród mieszkańców naszych wsi. Najczęściej 

też nasze kandydatury są zgłoszone przez samych mieszkańców. Taki tryb wyboru daje nam silny mandat 

do reprezentowania naszych wiejskich społeczności. Jednak aby nasza działalność nie ograniczała się do 

roli rozwieszaczy plakatów, potrzebujemy narzędzia do realizacji potrzeb społecznych w naszych 

społecznościach. Takim narzędziem jest właśnie Fundusz Sołecki, przy pomocy którego możemy finansować 

bieżące utrzymanie infrastruktury drogowej, utrzymywanie i doposażanie świetlic, utrzymywanie zieleni 

czy też inwestycje w tereny rekreacyjne. Ewentualna chęć rezygnacji z uchwalania funduszu.... Żywimy 

nadzieję, że...wycinam tutaj fragmenty żeby po prostu przyspieszyć... Żywimy nadzieję, że nie zostanie 

wprowadzona w życie, a nasza podmiotowość jako liderów lokalnych społeczności, będzie nie tylko 

nieograniczana, ale przeciwnie zwiększana, a nasz głos w planowaniu budżetu i działań gminy w szerszym 

zakresie uwzględniamy. Sami wyszliśmy też z propozycją partycypacji z naszych funduszy w inwestycje w 

sprzęt gminny służący ogłowi gminy. I tak to właśnie powinno wyglądać, czyli wsłuchanie w potrzeby 

społeczeństwa konsultacje społeczne, współpraca, a nie przenoszenie decyzji na wyższe poziomy władzy. 

Wierzymy, że nasi wybrańcy w postaci pani Burmistrz oraz Rady Miejskiej wsłuchają się u nasze potrzeby i 

będą rozwijać współpracę z sołectwami, traktując nas, sołtysów, jako partnerów w gospodarowaniu 

zasobami gminnymi. Dziękuję i przekazuję... [wypowiedź niezrozumiała] 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę bardzo Pan radny Józef... a Pani Burmistrz 

chce się odnieść? Proszę bardzo. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Szanowni Państwo odniosę się, tak, do tego. Wczoraj już 

wyjaśniliśmy, byłam bardzo zaskoczona skąd taka informacja w ogóle poszła w eter, nie mam pojęcia. Albo 

ktoś źle zrozumiał, albo zrozumiał nie tak jak powinien. Oczywiście bardzo cenimy i tak jak podkreślam 

bardzo cenimy pracę sołtysów, pracę tutaj przewodniczących osiedli i w mojej ocenie, w naszej ocenie, 

wydaje mi się, że współpraca między nami układa się bardzo dobrze. Ja nie widzę ani nacisków z naszej 

strony, że róbcie tak, czy tak. Oczywiście na początku określiliśmy swoje stanowisko co do wydatkowania 

funduszu sołeckiego i określiliśmy jednoznacznie i bardzo stanowczo, że prosimy o wydatkowanie 

racjonalne, żeby nie było to tak zwane przetańczenie tych pieniędzy, bo one niestety są, no to są nasze 

środki, wszystkich nas, więc też żeby coś zostało. Oczywiście spotkania integracyjne, biesiady też są 

wskazane, ale żeby to nie był priorytet, ale też jest jeszcze tyle potrzeb w naszej gminie, tak jak tu Pan Jan 

powiedział i drogi i sprzętu brakuje i wyposażenia do tych świetlic. Nie ograniczamy Państwa to po pierwsze. 

Macie naprawdę wolną rękę do dysponowania tymi środkami. Nie zdarzyło się jeszcze, żebyśmy powiedzieli 

,,nie” komukolwiek, że jeżeli ma bardzo dobry pomysł i chce to realizować, to go realizuje. Jeżeli się z tym 

nie zgadzacie, to proszę mi podać przykład, w którym momencie tak było, że zrobiliśmy weto i 

powiedzieliśmy nie, bo nie. Nie ma czegoś takiego. Jeżeli są przesłanki oczywiście ku temu, że prosimy, 

wstrzymajcie się z wydatkami, bo będziemy np. zbieramy na to, czy na tamto i chcemy u Was zrobić to, czy 

to, drogę, czy wykoszenie, czy jakkolwiek, to wiadomo też rozmawiamy. Też uważam, że rozmowa i dialog 
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to jest podstawa i tak jak to deklarowałam wsparcie dla terenów wiejskich i świetlic, dla mnie jest naprawdę 

bardzo ważne i jednym z głównych celów, które chcemy, żeby było zrealizowane. Przez ten krótki okres, 

który już przyszło mi tutaj współpracować z Państwem, no mogę powiedzieć, że już parę sytuacji, parę 

świetlic dostało: i piec nowy, i wyposażenie, więc chyba to nie jest tak do końca, że my tutaj nic nie robimy, 

albo nie wspieramy. Tak samo chcielibyśmy, to oczywiście była wspólna jakby inicjatywa, podjęta na jednym 

z pierwszych spotkań, o tak zwanym właśnie zrzutce na ewentualnie zakup sprzętu, który będzie służył 

właśnie dla wszystkich sołec. To były pierwsze spotkania, na których rozmawialiśmy właśnie, jak byśmy to 

widzieli i my chcemy to zrealizować. Dlatego dajcie proszę nam jeszcze czas, bo to jest za mało czasu, żeby 

wszystko zrobić od razu. Nie da się. Szukamy jak najtańszych rozwiązań, jak najlepszych i trwałych. To, żeby 

też była jasność, żeby nie robić czegoś po łebkach, tylko jeżeli już wydamy te nasze ciężko zarobione 

pieniądze, to żeby one, żeby nie wracać do tematu za chwilę, bo znowu wypłukało dziurę i znowu trzeba 

dosypywać i żeby nie było to takiej naszej syzyfowej pracy. Także tu dementuję fakt, że Fundusz Sołecki w 

naszej tutaj propozycji był do likwidacji. Ani razu nie było takiego naszego stanowiska i jeżeli będzie taka 

wyglądała, tak współpraca jak dotychczas, to na pewno nie będzie potrzeby likwidacji tego Funduszu 

Sołeckiego, bo uważam, że są środki dobrze gospodarowane przez sołtysów i mam nadzieję, że dalej będą 

tak wydatkowane. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę tu według kolejności Pan radny Józef 

Marijko najpierw. 

Radny Józef Marijko: Pani Przewodnicząca, Pani Burmistrz, Szanowni Państwo. Mam pytanie do Pani 

Burmistrz odnośnie transportu publicznego. Jak to będzie wyglądało w dalszym ciągu? To jest 1 pytanie. 

Drugie pytanie. Strzelnica interaktywna tak, czy ona będzie dostępna dla mieszkańców? Jeżeli tak to kiedy, 

na jakich warunkach, gdzie i tak, bo takie zapytania od mieszkańców otrzymuję. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję. Proszę Panią Burmistrz odpowiedź. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Zacznę od tyłu od strzelnicy. Co do strzelnicy wszystkie informacje, 

bo strzelnicą w tej chwili zajmuje się Ośrodek Sportu czyli OSiR i zapraszam do OSIR-u. Jeżeli ktoś jest 

zainteresowany zawsze może skorzystać, ale po uzgodnieniu tam z pracownikami OSiR-u. Także na razie 

tyle mogę powiedzieć, bo nie mam informacji od Pana Dyrektora jeszcze, takiej oficjalnej rozpiski, że tak 

czy siak. Na pewno była propozycja, żeby to w okresie weekendowym, bo w tygodniu korzystają młodzież 

ze szkół, więc to indywidualnie z Dyrektorem, z pracownikami OSiR-u. 

Radny Józef Marijko: Co do strzelnicy.  

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Proszę. 

Radny Józef Marijko: Właśnie rozmawiałem z Panem Dyrektorem. Strzelnica jest dostępna dla uczniów 

szkół, a poprosił mnie, żebym się zwrócił właśnie do Pani, bo potrzebny jest regulamin i miejsce, bo raczej 

w OSiR-ze to się nie będzie odbywało. Rozmawiałem z Panią. To kwestia, chyba tam trzeba porozmawiać, 

gdzie by to miało być. Potrzeba jest na pewno regulamin, no i jakieś zasady, prawda. Pytałem mieszkańców, 

także to, jeżeli będzie coś wiadomo, to prosiłbym bardzo o informację, jeżeli będzie dostępne coś takiego. 

Dziękuję bardzo. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Co do komunikacji, dzisiaj zostały umieszczone na słupkach 

przystanków, w końcu tabliczki, które dotarły i będzie operator wywieszał nowe rozkłady jazdy. Dotychczas 

nie było tych rozkładów, dlatego tak jak przekazywaliśmy Państwu informację, styczeń był takim próbnym 

okresem, już tak ujmę to testowym. Jeszcze ulegały zmianie godziny przejazdów, więc nie wywieszaliśmy 

tych rozkładów jazdy. Już od 1 lutego te rozkłady będą wszędzie, na wszystkich przystankach widoczne. Na 
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stronie naszej internetowej, oczywiście, również jest aplikacja do pobrania, którą zachęcam i na pewno z 

takich istotnych zmian, których nie było, będzie przystanek na 1 Maja przy Pepco, na terenie Ornety i na 

PKS-ie, tu w centrum miasta. Więc te przystanki, które gdzieś tam umknęły w tym naszym rozkładzie są i 

będą już tutaj istniały. Ponadto z Miłkowa trasa się upraszcza, bo to też był taki główny problem, że dzieci 

jeżdżą bardzo turystycznie. Więc będzie od 1 lutego już normalna trasa, tak jak było dotychczas, czyli nie 

długo, tak jak w tej chwili, tylko prosto przez Mingajny do Ornety i tam z Woli Lipeckiej, tak jak były 

poprzednio w ubiegłym roku kursy. Także zachęcam do korzystania i tyle mogę powiedzieć. Wszystkie 

informacje będą dostępne zarówno na stronie internetowej, jak właśnie w aplikacji i oczywiście zachęcam 

do tutaj kontaktu z Urzędem Miasta, z naszym wydziałem, który będzie się tym zajmował na bieżąco. 

Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Zapraszam mieszkańca. 

Mieszkaniec Ornety …………………: Dzień dobry Państwu. Ja w imieniu swoim i mieszkańców chciałbym 

zabrać głos w sprawie podwyżek. Jak wszyscy się zgodzimy, oczywiście nie są one korzystne ani dla 

mieszkańców, ani dla władzy miasta. Są wielkim utrapieniem dla wszystkich. Podwyżki mamy z każdej 

strony. Także nawet mała podwyżka, czy to ostatnio pomieszczeń gospodarczych w naszym mieście, czy 

dzisiejsza uchwała o gospodarowanie odpadami jest niby mała, ale jakby tak połączyć te wszystkie, które 

mamy do czynienia z żywnością i innych opłat, to okazuje się jednak, że stanowi też poważny uszczerbek w 

budżecie każdego mieszkańca. Dlatego chciałbym, żeby ten głos mieszkańców wybrzmiał, ponieważ 

dzisiejsza uchwała o podwyżce gospodarowania odpadami jest 35 zł na 42 zł. Podczas tej dyskusji 

uchwyciłem kilka rzeczy, które chciałbym, żeby Państwo Radni i Pani Burmistrz wzięli poważnie do serca. 

Zobaczyłem kilka takich rzeczy, które ja uważam, że należy się bardzo mocno skupić na zmianie systemu. 

Nie ciągle podwyższać, tylko o zmianie systemu, który by w jakiś sposób zahamował te podwyżki. Były 

właśnie symptomy dzisiejszej dyskusji w tej sali. Pan radny Kaczmarek, szkoda, że kilka minut przed samą 

uchwałą wspomniał o tych dodatkowych prawie 250 tys. zł. I teraz pytanie, czy podczas tej nawet jednej 

oferty, nie byłoby możliwości negocjacji? Czy oferent nie powinien w jakiś sposób udowodnić, dlaczego jest 

taki skok cenowy do poprzedniego roku? Szokujące, tym bardziej, że jak Pan Kaczmarek powiedział, że 

została próba obniżenia tych opadów, poprzez zmniejszenie odbioru. Odbiór odpadów, no to generalnie 

szliśmy drogą taką, żeby zmniejszyć te koszty, a te koszty ciągle rosną. I to jest bardzo dziwne. Dziwną rzeczą 

jest też, co Pani Skarbnik powiedziała, ja do Pani Skarbnik nic nie mam, tylko chodzi o słowa, które Pani 

Skarbnik wypowiedziała, bo one, nie ma w tej, może nie powiem słowa, bo to nie chodzi o Panią, tylko 

chodzi, jak to brzmi, że liczba mieszkańców się zmniejsza, a liczba odpadów rośnie, prawda? No to nie ma 

w tym logiki, a ja uważam, że wiem jaka jest odpowiedź. Polak potrafi. Każda podwyżka, czy wody, ludzie 

oszczędzają, czy wywozu tych odpadów, czy nie wywozu, tylko gospodarki, opłaty, opłaty za te śmieci, tak 

prostym językiem, że po prostu to jest tak jak z abonamentem radiowo-telewizyjnym, prawda? Ludzie po 

prostu sami wiecie jakie są problemy z wyegzekwowaniem opłat za ten abonament. I że podwyżka ludzie 

kombinują, po prostu krótko mówiąc kombinują, nie zgłaszają, nie jesteśmy w stanie wyegzekwować. I tu 

pojawił się wątek, co ja też zgłaszałem na komisji ostatnio w poniedziałek. Pan Kaczmarek też powiedział 

znowu o tym, że ten system przykładowo, naprawdę mocno się zastanowić panowie radni, no od tego 

jesteście, sami radni, radzić, macie radzić. Nie tylko urząd, wy macie też radzić, macie się głębiej stanowić, 

zapytać się jak ten system na przykład z tą wodą, spróbować połączyć, żeby po prostu, bo w tym momencie 

ludzie są, ci którzy płacą są pokrzywdzeni, bo oni zgłaszają, są uczciwi, zgłaszają, a ci którzy nie zgłaszają, to 

po prostu oni powodują te opłaty, bo my wiemy o tym, że tych opłat, system się nie równoważy, ciągle 
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brakuje. My tego nigdy nie wyegzekwujemy. Stan taki jaki jest, ludzie nie będą zgłaszać, to jest pewne. My 

musimy zrobić taki system, żeby, żeby był w miarę sprawiedliwy, taki żeby np. z tą wodą, no jak będzie jeden 

człowiek w mieszkaniu, to złoży je tą jedną metr sześcienny wodę, nawet jakby by oszczędzał, ale jak będzie 

trzech, to nie ma możliwości, żeby zużył jeden metr sześcienny, będzie więcej. I to będzie taki bardziej 

sprawiedliwy system, który nie obciąży tych mieszkańców, którzy są uczciwi i płacą. I to jest tylko taki uwag. 

Dlatego pytanie do Pani Burmistrz na koniec, bo Pani Burmistrz mi odpowiedziała na tym, na tej komisji, że 

nie jest system gotowy, no to prośba ogromna. Róbmy wszystko, żeby był gotowy. Może nawet część 

uruchomimy, tego systemu, bo może nie wszystko jest gotowe, nie wszędzie są te liczniki, możliwość 

odczytania, ale, że nie wiem, cała Spółdzielnia Mieszkaniowa jest możliwość, prawda, może to 

wprowadźmy? Ja nie wiem, ja już nie jestem tego, tylko podaję Państwu do rozważania, do zastanowienia 

się, nie te kilka minut przed sesją, bo na komisji też nie było wielkiej dyskusji na ten temat. A ja tu mówię 

w imieniu mieszkańców, żebyście Państwo naprawdę spróbowali mocno się przełożyć, żeby to jednak tak 

jakoś się zmieniło, żeby nie były te opłaty ciągłe tylko co roku, co dwa lata te opłaty i opłaty. Nie winie też 

do końca Panie Burmistrz, tylko chodzi mi o to, żeby pochylić się, już kończę, pochylić się naprawdę nad 

tym systemem, wprowadzajmy tego innego systemu, bo ten, co jest, to chyba naprawdę się nie sprawdza. 

Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę Pani Burmistrz. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Oczywiście ma Pan bardzo dużo racji. Staramy się uruchomić ten 

system, o którym Pan mówi odczytu liczników, żeby on był jak najbardziej sprawny. Mamy nowego prezesa 

PWiK, który robi wszystko, żeby system zaczął działać należycie. I wtedy, jeżeli on będzie działał tak jak 

powinien, czyli będą to odczyty rzetelne i właściwe, prawidłowe, to dopiero wtedy będzie można 

ewentualnie rozważyć połączenie relacji odbioru nieczystości z wodą, bo jeżeli ten system będzie ułomny, 

no to możemy się w kawałek jeszcze większą wprowadzić niż dotychczas, więc dopóki tego nie będzie 

działał. Tak samo apelujemy do zarządców wspólnot mieszkaniowych, o właśnie weryfikację i w ogóle 

apelujemy do Państwa, jeżeli nie będziemy rzetelnie, uczciwie i sprawdzać u źródła wiarygodnych 

informacji, bo też są tak zwane dezinformacje, dociera do nas taka sytuacja, a za dzieci podobno nie trzeba 

płacić. No bzdura totalna, nie wiem skąd znowu takie informacje są rozgłaszane. Płaci się za każdą głowę, 

żeby też była jasność. Też będziemy organizować spotkania tutaj z mieszkańcami zarówno wsi, przez nasz 

Referat Ochrony Środowiska, który będzie dodatkowo uzmysławiał mieszkańcom i tu przy pomocy Państwa 

sołtysów i przewodniczących osiedli. Takie spotkania już przygotowujemy się do organizacji, żeby w każdej 

wsi było spotkanie, żeby mieszkańcy sołectw i tu naszej Ornety mieli pełną informację co do zasad, co do 

segregowania, jak segregować śmieci. Bo uwierzcie Państwo, dzieci w przedszkolach i w szkole 

podstawowej bardzo dobrze sobie radzą z segregacją śmieci. I tutaj naprawdę edukacja jest na najwyższym 

poziomie. I nie możemy powiedzieć, że my nie edukujemy. Na każdym kroku jak tylko jest możliwość przy 

organizacji wszelkiego rodzaju imprez masowych, tu naszych gminnych, też zawsze ta informacja idzie. I 

naprawdę robimy wszystko, staramy się robić, żebyście Państwo jak najbardziej byli poinformowani o tym 

jak segregować. I też dodam, że jest 1 opłata, nie ma żadnych 2 opłat za niesegregowane i segregowane. 

Od 20-go roku, od 2020 roku obowiązuje jedna opłata - tylko za odpady segregowane. To jest obowiązek, 

proszę Państwa, to jest też jeżeli komuś się wydaje, że nie musi, mamy obowiązek. Zgodnie z ustawą mamy 

obowiązek segregowania. To nie jest nasze możemy, lub nie. I to jest właśnie to o czym tutaj Pan Darek 

powiedział, że czasami błędnie odbieramy informacje. Nie wiem z czego to wynika, ale zawsze zapraszam 

do źródła. My służymy pomocą, jeżeli ktoś nie wie albo nie jest pewny. Proszę nie słuchać plotek albo 
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jakichś, że ktoś mi coś powiedział, tylko przyjdźcie do urzędu. Mamy naprawdę fachowców, którzy Wam 

powiedzą i wytłumaczą. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę pan radny Adam Kaczmarek... Jeszcze 

ktoś z mieszkańców chce? Proszę bardzo zapraszam panią Sołtys. 

Sołtys wsi Karkajmy Ewelina Rozicka-Waleńczuk: Szanowna pani Burmistrz, Szanowna Rado. Ja bym tylko 

chciała zapytać, gdzie mogę się zgłosić o kolejny przystanek, w sensie w miejscowości Karkajmy, jak się 

wjeżdża, jest po prawej stronie żółty domek, tam mieszkają 4 rodziny. I mieszkańcy prosili mnie o przystanek 

tam, bo w Karkajmach, że muszą się po prostu cofnąć prawie kilometr, jeżeli chcą jechać do Ornety. Czy no 

po prostu gdzie to bym mogła załatwić? Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo, proszę Pani Burmistrz.  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Zapraszam, tak, do referatu Ochrony Środowiska i do..no to tutaj 

wystarczy. I wtedy tam najprawdopodobniej, bo już Pani zgłaszała wcześniej do nas tą informację i my 

mamy to już uzgodnione z operatorem, że będzie się zatrzymywał. Także na żądanie będzie to przystanek, 

bo tego typu rozwiązania tutaj po rozmowie, po konsultacji z operatorem, wiadomo nie możemy 

nadużywać, bo nie będzie to wiecie Państwo co chwilę się zatrzymywał, ale w takich sytuacjach, gdzie to 

jest faktycznie od wsi, odległe jest większe skupisko, operator jest skłonny do tego, żeby się zatrzymywać i 

to nie będzie problemem. Także tutaj dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Jeszcze tam Pani prosiła o zabranie głosu, tak 

proszę bardzo. 

Mieszkanka Gminy Orneta …………………………..: Dzień dobry bardzo, witam Panią Burmistrz, Szanowną 

Radę, wszystkich mieszkańców. Ja mam takie pytanie, nie wiem już miałam 2, chyba będę miała 3, jednakże 

przede wszystkim te śmieci. Ja dzisiaj bardzo czekałam na głosowanie radnych, jest ich 14, 7 za, 5 się 

wstrzymało, 2 stanowczo nie. A ja mam pytanie szczególnie do Pana Piotra Junko. Ja zapamiętałam u Pana 

jakiś taki moment, jak Pan tu siedział i poprzednio władza podniosła, bodajże o 4 złote właśnie śmieci w 

górę. Pan tak stanowczo walczył z tą radą i z Burmistrzem, czy nie może Pan na 2 podnieść? Nie, pamiętam 

Pana do dziś. Dziś podnoszą 7 złotych, Pan nie odzywa się w ogóle. Panie Piotrze, ja mam do Pana pytanie, 

czy punkt siedzenia, widzenia zależy dziś od punktu Pana siedzenia? Bo jestem tak po prostu w szoku, że 

Pan się nie odezwał. Wtedy taki naprawdę stanowczy, a dzisiaj cisza. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. 

Wiceprzewodniczący Rady Piotr Junko: Dziękuję bardzo. Szanowna Pani, punkt siedzenia, zawsze zależy… 

punkt widzenia zależy od punktu siedzenia i pewnie od perspektywy, ale w tym przypadku nie ma to 

żadnego znaczenia. Chciałem Pani powiedzieć, że się nie odezwałem, gdyż informacje, które mamy, debaty 

podczas Komisji i tam na ten temat debatujemy. Na pewno się ze sprawą zapoznałem, ale jeśli Pani 

potrzebuje indywidualnie ode mnie informacji, dlaczego tak zagłosowałem, to mogę Pani powiedzieć, że z 

informacji uzyskanych od Pani Skarbnik wiem, że za 2024 rok w systemie brakuje, jeśli się mylę, to proszę 

powiedzieć, 700 tysięcy złotych. Uważam, że to jest zaniedbanie jeszcze poprzedniej administracji, że nie 

zrobiła tej podwyżki w poprzednim roku, bo jeśli by to było dokonane, to nie brakowałoby tych 700, tylko 

być może 300 tysięcy złotych, jakby odpowiednio było zrobione. Dlaczego nie było podwyżki w tamtym 

roku, tuż przed wyborami, to możemy sobie tylko, pewnie odpowiedzieć, każdy może indywidualnie, 

dlaczego nie było takiej stawki zaproponowanej. Chciałem też powiedzieć, że po 2022 roku nie była stawka 

podnoszona i teraz została podniesiona 20%, a jeśli się nie mylę, poziom inflacji w tym czasie to jest mniej 

więcej 20%, więc nie ma możliwości, żeby obciążyć gminę dodatkowym milionem złotych w 2025 roku, 
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żeby dopłacić do systemu. Dlatego to jest moja argumentacja. Jeśli Pani potrzebuje dodatkowych informacji 

zapraszam na dyżur, w każdy trzeci czwartek miesiąca jestem dostępny. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. 

Mieszkanka Gminy Orneta ……………………..: Dziękuję bardzo. Ja Panu bardzo dziękuję za tą odpowiedź, 

tylko brakuje 700 tysięcy, tak dobrze usłyszałam? I z czego to wynika? Dobra, nie było podwyżek, czy każdy 

w mieście Orneta i Gminie płaci regularnie za śmieci? Bo nie płacąc za śmieci, daję przykład, 

pięcioosobowej rodzinie, a pięcioosobowa rodzina mimo tego wszystkiego wyrzuca te śmieci. Kto ponosi 

największe koszty? Cały czas to mówicie najniższa krajowa idzie w górę. Tak, ale z najniższą krajową idzie 

chleb w górę, idzie żywność, wszystko. [Wypowiedź z sali niezrozumiała] Właśnie. Wszystko właśnie, no ja 

rozumiem proszę Pana, tylko ja dzisiaj patrzę na Radnych, czy ktoś negocjował tą cenę 42 złotych? Wygrała 

jedna firma. Czy ktoś, ktokolwiek, podjął negocjację, że złotówkę, dwa mniej? No czy ktoś podjął taką 

negocjację z Radnych? 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Pani Burmistrz, tak? Proszę bardzo. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Jedno, nie można negocjować. To był przetarg publiczny, ofertowy i 

tam nie ma możliwości negocjacji. Wpłynęła jedna oferta. Mogliśmy nie rozstrzygnąć tego przetargu i 

gdybyśmy nie rozstrzygnęli, nie mielibyśmy nikogo. Nikt by nie odbierał. I teraz pytanie, co by się zadziało. 

No nie mamy firmy, która odbiera nam śmieci. Rośniemy w tym niestety sami i wokół nas i dopiero wtedy 

zobaczyłaby Pani ile tych śmieci jest wokół nas, bo każdy generuje i nie ma odbioru. Rozumie Pani? Ja 

rozumiem. Dylemat taki, rozstrzygnąć czy nie rozstrzygnąć. Nie ma, nie ma kogo. No ja bardzo chętnie, no 

mówię, rozmowy wysyłamy, już nie musimy, a wysyłamy indywidualnie, do tych 7 wszystkich, które tutaj 

pracują na naszym rynku firm. Firm tego rodzaju, które zajmują się tego typu usługami. Jedna odpowiada. 

No to proszę mi powiedzieć, dać mi inny sposób, żeby namówić kogokolwiek. Namawiam, chodzę, dzwonię, 

proszę, pytam, nikt nie chce. Dlaczego? Nie wiem, ale to nie pytanie do nas, bo to wie Pani, to my nie 

wymusimy na nikomu. A teraz cena 42 zł, to jest proponowana, to jest tylko wypośrodkowane, żeby 

zamknął nam się system opłat poboru i tego, co mamy zapłacić przedstawicielowi, to powinna kosztować 

51.  

Mieszkanka Gminy Orneta ……………………: W Warszawie kosztuje 60. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Ja mówię 51.  

Mieszkanka Gminy Orneta …………………: No, ale mówię, w Warszawie kosztuje 60.  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Ja mówię ile faktycznie, realnie kosztuje 51 zł. Powinniśmy zapłacić. 

Oczywiście tyle osób ile płaci, ile jest deklaracji i tak dalej, bo to robimy w oparciu o to, co mamy. 

Proponujemy 42 zł. To jest po prostu coś, co trzeba było zaproponować. Jak byśmy, jakbyście Państwo nie 

przegłosowali, czyli radni by nie przegłosowali, czyli zostałaby stawka 35 złotych, 900 tysięcy dopłacamy do 

systemu. Wszyscy i też znowu wszyscy. Bo kto to? To nie są pieniądze burmistrza. To są też Pani pieniądze, 

radnych, wszystkich mieszkańców. Więc to, że Pani będzie płacić 35 złotych za wywóz nieczystości od głowy, 

to nie znaczy, że Pani nie będzie więcej płacić w jakichś innych rzeczach. Bo i tak de facto, bo nie zrobimy 

drogi, nie zrobimy, nie wiem, nie zrobimy imprezy, albo będzie trzeba podnieść podatki albo coś tam. To i 

tak to, co wspomnieliście Państwo podnosimy, tak jak wszystko drożeje. Nie ma możliwości stać przez długi 

czas. Od 2022 roku, no niestety nie były podnoszone ani opłaty za śmieci, ani podatki w taki sposób, 

powiedzmy systematyczny, może tak powiem. Więc stąd też te teraz może niekorzystne. Ja mówię nie da 

się znaleźć, żeby mieć ciastko i zjeść ciastko. No musimy wybrać coś, mniejsze zło. Dla mnie, jeżeli by nie 

trzeba było podwyższać, uwierzy Pani, nikt by tutaj nie wystąpił z taką propozycją. Nie mamy wyjścia, 
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musimy. I tak nie bilansuje nam się to, gdzie ustawa mówi, że system powinien się zbilansować. Czyli 

zamknąć się na 0, a nie zamknie nam się na 0. Więc i tak dokładamy do tego interesu. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. 

Mieszkanka Gminy Orneta ………………………: Dziękuję bardzo. Teraz mam pytanie odnośnie jeszcze 

pomieszczeń gospodarczych, gdzie użytkuję je. 13 lat, gdzie dzierżawiłam tak drastycznej i podwyżki nigdy 

nie widziałam. Przede wszystkim, wszystko co tam zostało wymienione zrobiłam ja, bez wkładu gminy. 

Nawet złotówki, wiadomo ja dzierżawię. Tylko teraz jak porównałam dzisiejszą cenę i mój skład, skąd, 

dlaczego, tak, aż wielka podwyżka. Tu mi radny Daniel mówi, że to podatki podniesiemy. Tu nie trzeba już 

podatków podnosić. Tu już 300% tak mi poszło w górę. To wiesz, trzymam tam opał. No ja to muszę 

użytkować, chciała czy nie chciała. Tylko właśnie pytanie, dlaczego aż tyle? Śmieci? Ok rozumiem, a to? Aż 

tyle? Gdy to były ruiny, stały ruiny i człowiek to użytkuje to wiadomo dba o to. Mam prywatne mieszkanie? 

Robię je sama. Miałabym gminne mieszkanie, coś by się psuło, robiłaby mi gmina. A przez tyle lat robiłam 

to wszystko sama. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Proszę bardzo Pani Burmistrz. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Pani odpowiedziała praktycznie na to pytanie. 13 lat Pani to użytkuje, 

Pani tylko. Przez 13 lat jakie były podwyżki? I może Pani powiedzieć ile Pani płaci za te pomieszczenia? Ile 

Pani płaciła, ile płaci?  

Mieszkanka Gminy Orneta ……………………………..: O, ja teraz nie płaciłam to nie wiem, teraz wiem ile będę 

płacić.  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: No ile będzie Pani płacić?  

Mieszkanka Gminy Orneta ………………………: Przeszło 500 zł rocznie.  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: No właśnie 500 zł rocznie.  

Mieszkanka Gminy Orneta ………………………: Przy czym, nigdy nie jest moje.  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Dobrze, dobrze. 500 zł rocznie, bo to jest bardzo ważne. 500 zł 

rocznie, czyli miesięcznie wychodzi to ile? 40 zł miesięcznie. Powiem Pani tak, wynajem garażu na rynku 

prywatnym ile kosztuje?  

Mieszkanka Gminy Orneta …………………: Ale wie Pani, teraz, Pani nazywa garaż.  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Musimy mówić o realnych. Powiem Pani tak, 2 grosze za metr 

kwadratowy rocznie gruntu działki. Taka stawka była, 2 grosze. W tych czasach to jest realna cena Pani 

uważa?  

Mieszkanka Gminy Orneta …………….: No nie.  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: 2 grosze. Podnieśliśmy na 3 grosze i tak to jest 100%. Właśnie to co 

Pani mówi, 300% podnieśliśmy. Ale z jakich stawek? I to trzeba uzmysłowić, że jeżeli są nierealne do 

współczesnych naszych dochodów, do współczesnych wydatków opłaty, które pobieramy za 

nieruchomości, za dzierżawę, za najem, to trzeba to urealnić. I uwierzy Pani zrobiliśmy to też delikatnie, bo 

to tak wygląda, że to jest 300 % czy 100% czyjś, ale z jakich kwot? I teraz sukcesywnie, co roku będziemy 

takimi małymi kroczkami podnosić, to to urealnimy. I wtedy zobaczycie Państwo, że co roku, jeżeli będzie 

tak jak Pani mówi i gdyby to od już lat było co roku podnoszone, nie byłoby takiej drastycznej podwyżki. 

Ale w związku z tym, że przez te 13 lat nie było tych podwyżek, bo te 2 grosze, 3 grosze czy 25 groszy za 

metr kwadratowy rocznie, rocznie, żebyście Państwo mieli świadomość, rocznie, nie miesięcznie. To są tego 

typu opłaty, które były naliczane i dlatego ja wiem, oburzacie się Państwo, bo raptem 500 złotych 300 
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rocznie trzeba zapłacić. Naprawdę uwierzcie Państwo, koszty wysyłki Państwo, umowy, podpisania papieru, 

listu poleconego. List polecony ze zwrotnym poświadczeniem odbioru kosztuje 11 zł.  

Mieszkanka Gminy Orneta ………………..: Raz do roku.  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Niekoniecznie, bo jeżeli ktoś nie płaci to trzeba wysłać upomnienie.  

Mieszkanka Gminy Orneta …………………..: Ktoś jak nie płaci to powinien stracić tytuł dzierżawcy.  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka:  No nie tak szybko, wie Pani....  

Mieszkanka Gminy Orneta ……………………….: No widzi Pani, no nie tak szybko.  

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Są zasady. Ale to wie Pani, nie możemy tu dyskutować. No trzeba to 

unormować i urealnić. I do tego zmierzamy.  

Mieszkanka Gminy Orneta ………………………….: To nic specjalnego. Dziękuję bardzo. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Proszę. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję. Czy ktoś jeszcze z mieszkańców? Czy chcą sobie zabrać 

głos? Nie? A więc zapraszam Pana Rodnego Adama Kaczmarka. 

Radny Adam Kaczmarek: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Pani Burmistrz. Po pierwsze w temacie 

ustalania tej stawki, no samo nasuwa się, że powinniśmy wrócić do rozważań na temat metody ustalania 

tej odpłatności. Bo ten system nie jest doskonały. On jest bardzo trudny też do wyegzekwowania. Nie do 

końca też się zgodzę z tym co powiedział Piotr, radny Piotr Junko, że tutaj zaniedbania poprzedniej 

administracji wpłynęły na taką sytuację. Bo nie możemy zapominać o ogromie pracy, który był wykonany 

w związku z budową wiat, gniazd śmietnikowych. To było naprawdę duże przedsięwzięcie. Tak samo, jeśli 

chodzi o uświadamianie mieszkańców dotyczące selekcji odpadów, bo to też było ważne. Był taki okres jak 

pamiętacie Państwo, że za selektywne odpady płaciliśmy grosze. Natomiast uczęśliwiono nas jak się 

mieszkańcy nasi wspaniale nauczyli segregować śmieci. To dowalono podwyżkę o 600-500% i to się 

wszystko posypało. Taką nagrodę dostali wszyscy w Polsce, myślę. Jeśli chodzi o sprawę funduszy sołeckiego 

to chciałbym tutaj kolegę Jana uspokoić, bo rzeczywiście myśmy rozmawiali we wrześniu na te tematy, ale 

nigdy nie było żadnego wniosku ani nawet nikomu przez myśl nie przeszło, żeby nie uchwalać funduszu 

sołeckiego. Owszem rozmawialiśmy na temat zasadności, żeby się przyjrzeć temu i tak dalej, bo to jest 

racjonalne, tak. Natomiast tutaj się podpisuje pod słowami Pani Burmistrz, że nigdy takich wniosków 

oficjalnie, a przynajmniej ja ich nie słyszałem. W miniony poniedziałek odbyło się wspólne posiedzenie 

Komisji. Bardzo ubolewam nad tym, że nie mogłem być obecny, ponieważ poruszane były bardzo ważne 

sprawy dla mnie, o które też wielokrotnie pytałem. Myślę, że będę mógł się odnieść na pewno do tego, jak 

przeczytam protokół z tego posiedzenia, dlatego dzisiaj nie będę tutaj tego rozwijał. Natomiast chciałbym 

zadać dwa pytania dotyczące sytuacji w PWiK-u, bo z tego co wiem, PWiK również zarządza naszym 

cmentarzem. Z tego co udało mi się ustalić na posiedzeniu poniedziałkowym, na temat cmentarza państwo 

nie rozmawialiście. Natomiast ja już wcześniej zgłaszałem, że pojawili się u mnie mieszkańcy, którzy byli 

bardzo zainteresowani wykupem miejsca na pochówek itd. Chcieli zabezpieczyć sobie ten temat i w związku 

z tym mam pytanie, czy te nowe miejsce, tak zwane wygrodzone, będzie w tym roku udostępnione na 

pochówki? Jak wygląda ta sytuacja w ogóle, bo o tym nie było mowy. I w drugim pytaniu chciałbym się 

odnieść do tematu odpowiedzialności, o którym też rozmawialiśmy na jednej z komisji, bo pytałem się, czy 

jak już ujrzy światło dzienne ten ogrom zaniedbań, które tam się pojawiły, sam też osobiście jestem 

zaskoczony tym, co tam się działo. Czy osoby, które za to odpowiadają zostaną pociągnięte do jakiejkolwiek 

odpowiedzialności? Jeżeli taką będzie można w ogóle zastosować, bo to nie jest powiedziane, że jak ktoś, 

nie było ustalonego regulaminu na przykład jakiegoś, pracy rady nadzorczej, to ktoś pójdzie do więzienia, 
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no bez przesady. Natomiast, tu się chyba Państwo ze mną zgodzicie, że kontrolą nad działalnością prezesa, 

za kontrolę nad działalnością prezesa, tym odpowiada głównie Rada Nadzorcza. W związku z tym moje 

pytanie brzmi, czy Pani Burmistrz zamierza wymienić Radę Nadzorczą, która do tej pory sprawowała tam 

nadzór? Jeżeli tak, to kiedy to może nastąpić? Jeszcze jedno pytanie do Pani Burmistrz, bo znalazłem 

konkurs na stanowisko sekretarza gminy, który drugi raz chyba będzie teraz rozpatrywany. Dlaczego tam 

jest 1/4 etatu? Bo to mnie tak zastanawia. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Proszę Pani Burmistrz. 

Burmistrz Ornety Katarzyna Lasocka: Dlatego, że nie ma takiej potrzeby, żeby było więcej. I jeżeli do tej 

pory radzimy sobie w trójkę, jak Państwo widzicie, w ramach oszczędności właśnie, bo to jest, nie ukrywam, 

że etat sekretarza generował bardzo duże też koszty, więc robimy na zasadzie testu próby, bo tak sobie 

założyliśmy od samego początku, że jeżeli damy radę w trójkę pracować, to będziemy w trójkę pracować. I 

tutaj najprawdopodobniej będzie 1/4 sekretarz, 3/4 zastępca. Wtedy tak to będzie rozłożone. Bo nie 

chcemy tutaj ani dodatkowo jakoś tam zwiększać, po prostu uznaliśmy, że jeszcze jeżeli dajemy radę w 

trójkę, będziemy to kontynuować. To jest to. Co do cmentarza, pracujemy nad tym. Staramy się dokopać 

do dokumentów. Jesteśmy na etapie...na etapie poszukiwań i docierania do tego, jakie są uzgodnienia, na 

jakim etapie. Cmentarz należy do zadań własnych gminy. To, że zarządza PWiK cmentarzem, to wiadomo, 

że będzie tylko zarządzał, ale organizację cmentarza gmina, więc na razie trwają prace w tym kierunku. 

Mam nadzieję, że tak, ale w tym momencie jeszcze nie jestem w stanie tego powiedzieć. Co do PWiK-u i 

zarządu. Bardzo dużo jest nadużyć w PWiK-u, o których tutaj jeszcze oficjalnie nie możemy przedstawić, bo 

trwają prace dowodowe, że tak powiem. Jeżeli takie dowody będą zgromadzone i dokumenty, które będą 

obciążały wskazane osoby odpowiedzialne za te nieprawidłowości, oczywiście będą wyciągnięte 

konsekwencje z pełną odpowiedzialnością to mówię. Rada nadzorcza, tak, na razie trwa kadencja, a więc 

też tutaj musiał pan nowy prezes się wdrożyć, też musimy pracować. Nie możemy zostawić spółki znowu w 

bezruchu i żeby spółka mogła pracować, rada nadzorcza musi być. I zmierzamy do tego, żeby tak, wymienić 

i sukcesywnie na pewno tutaj do tego dążymy. No wkrótce powiem dyplomatycznie. Dziękuję. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze pytania i wnioski? Pan radny Piotr 

Juko, proszę bardzo. 

Wiceprzewodniczący Rady Piotr Junko: Ja nie mam pytania. Ja chciałbym właściwie odpowiedzieć Panu 

Adamowi Kaczmarkowi, że jak najbardziej doceniam działania, które zostały podjęte podczas tamtej 

kadencji. Te nasze wiaty wyglądają naprawdę dobrze i świadomość przede wszystkim mieszkańców jest 

wysoka uważam i segregacja jest. To co robił ZGOK, to o czym Pan wspomniał, to już nie mamy na to 

wpływu. Ukarał nas za to, że lepiej segregujemy. Jednak chciałem powiedzieć o jednej rzeczy. Tu wszyscy 

dzisiaj debatowaliśmy nad odbiorem śmieci przez jedynego, przez jedyną spółkę, które się do tego, przez 

jedyne przedsiębiorstwo, które się do tego zgłosiło. Chciałem przypomnieć, że na terenie gminy Orneta 

funkcjonowało Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych, które było spółką gminną i nie zostało przez tą ekipę 

zlikwidowane, tylko przez poprzednie. Nie mamy teraz takiej możliwości, żeby sami moglibyśmy 

decydować, na pewno robić to w ramach oszczędności, tak. W poniedziałek podczas Komisji Wspólnej 

usłyszeliśmy o podobnej sytuacji przedsiębiorstwa PWiK, że Pan Prezes powiedział, że jeśli nie otrzyma 470 

tys. dofinansowania, dokapitalizowania, no to PWiK powinien pójść w stan upadłości. To są działania nie 

tej ekipy, tylko wszystkich poprzednich, które do tego doprowadziły. Oprócz tego, że Rada Nadzorcza 

sprawdza działania pana prezesa, jeszcze jest zarząd jednoosobowy, w postaci Burmistrza. więc 

odpowiedzialność się rozkłada, Ja nie feruję wyroków, kto był winien. Ja mam nadzieję, że to co powiedziała 
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pani Burmistrz zostanie wyjaśnione przez odpowiednie organy. Wtedy będziemy mogli o tym decydować. 

To jest tak w ramach uzupełnienia. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę bardzo Pan radny Józef Uzar. 

Radny Józef Uzar: O jest, dziękuję. Ja chciałbym...Przepraszam bardzo, że teraz nie miałem zabierać głosu, 

ale coś mi się tu nie zgadza, z tą sprawą odnośnie opłaty za gospodarowanie nieczystościami, śmieciami. 

Ponieważ, jeżeli dobrze pamiętam, w poniedziałku usłyszałem od pani Skarbnik, że za rok 2023 była 

nadwyżka. Jeżeli chodzi o gospodarowanie śmieci. Natomiast jeżeli chodzi o 2024, to brak jest za 2 miesiące, 

czyli listopad-grudzień. Nie wiem czy 2 miesiące to 700 tysięcy kosztuje. To tak. Ale za 2023 rok nie było 

takiego problemu, więc ja nie widziałem sensu, żeby w 2024, na początku, ponosić cenę, skoro bilans był i 

jeszcze była kwestia dodatkowa. Także musimy o tym pamiętać, że jak mówimy, że wcześniej nie było 

podwyżek, bo nie było takiej konieczności. Dzisiaj jest konieczność. Ona się z czegoś wzięła. A jeszcze jedną 

rzecz chciałbym poruszyć, jeżeli chodzi o tą kwestię tych mieszkańców. Ja się nie do końca zgodzę z tym, że 

liczba mieszkańców spada. Może spada, ale to nieznacznie. Ale przede wszystkim spada liczba deklaracji, 

deklarowanych osób. To jest najbardziej niepokojące. Bo też w tym rozliczeniu było, że my dzielimy całą 

kwotę na 8 tysięcy. A przecież w gminie jest więcej niż 8 tysięcy, a z tego co wiemy, to firma wywozi również 

śmieci ze wsi. Więc mnie się te liczby trochę nie zgadzają. Nie wiem dlaczego, ale może trzeba by było 

bardziej uszczelnić kwestię, co już mówiłem w poniedziałek, uszczelnić kwestię deklaracji, sprawdzać te 

deklaracje. Bo my podejrzewamy, że ktoś deklaruje 2 osoby, a mieszka 4. I z jednej strony mówimy, że 

mieszkańców spada, a śmieci rośnie. Nie. Mieszkańców nie spada, deklaracji jest mniej. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. Proszę, zapraszam Pana Sołtysa. Czy pani 

Skarbnik by chciała coś powiedzieć? 

Skarbnik Gminy Anna Kich: Nie. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Zapraszam. 

Sołtys Krosna Jan Kołkowski: Ja tylko jeszcze w kwestii takiej tutaj w odniesieniu do tego co powiedziała 

Pani Burmistrz i Radny Kaczmarek, żeby nie wyszło, że to nasze pismo pojawiło się z jakichś urojeń, które 

jako Sołtysi mamy. Ono wynikło z tego, że na poprzednim spotkaniu Sołtysów z Burmistrzem, Burmistrza 

reprezentował Zastępca i to były słowa pana Zastępcy, które nas jak gdyby sprowokowały do napisania 

takiego pisma. Natomiast na ostatnim spotkaniu była pani Burmistrz i zdementowała to i uspokoiła nas, że 

tak to ujmę. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Proszę bardzo, proszę poprosić o głos, proszę bardzo. 

Radny Józef Marijko: Już tablet schowałem. Ja proszę Państwa mam pewien pomysł odnośnie tych śmieci 

właśnie, bo czy to będzie woda. Nie wyobrażam sobie metra, że mam ogromny dom, co bym musiał, nie 

wiem, zbankrutował, ale ja bym miał propozycję taką. Dzisiaj są takie technologie, że ten odbiorca tych 

śmieci mógłby je zważyć. Przyjedzie ktoś, budynki jednorodzinne, wspólnoty, oczywiście odpowiedzialność 

by była zbiorowa, tak jak jest. Waży się śmieci, wstawia się, wywala pusty kosz, wychodzi karteczka, 

powiedzmy płacimy ryczałtowo, że 100 kg śmieci, mówię przykładowo, płacimy za miesiąc, nie. I tam, bo 

to chodzi o ilość śmieci. Wtedy uważam, mniej by ludzie produkowali, żeby mniej płacić, produkowaliby 

mniej. Segregację trzeba było też sprawdzać, żeby jak nie, to nie zabrać i po prostu jakieś obciążyć. No i 

wtedy odbiorca, nieważne czy mieszka, 5 osób, ponieważ 5 osób mieszka, mniej śmieci wyprodukuje, niż 2 

osoby, prawda. To by było takie, moim zdaniem, najbardziej sprawiedliwe. Być może trzeba iść w tym 

kierunku, a taka waga, to powiem Wam, są takie technologie dzisiaj, do mnie po bydło ktoś przyjeżdża i 

waży się, otwiera się klapa już. To nie jest nic wielkiego. Może trzeba iść w tym kierunku i to wtedy by się 
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problem rozwiązał, bo zawsze jest RODO, nie wiadomo, kto się zgłosi, co i jak. Ja... [Wypowiedź z sali 

niezrozumiała] Ja proponuję tutaj... Nie znikać to się będzie karało, bo to czy tak, czy tak. Nie, nie, nie, no i 

teraz są. No nie wiem. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Ja proponuję tutaj i mam taką prośbę do Pani Burmistrz czy do 

pracowników referatu, żeby może zrobić takie kalkulacje odnośnie wody, jak to by wyglądało i żeby tylko, 

że nie za miesiąc, tylko dać sobie jakiś tam kwartał czy coś i zrobić posiedzenie wspólne Komisji i wtedy 

wszystkie pomysły jakie by były...Nie? [wypowiedź niezrozumiała] Ale ja nie mówię od wody, ale w ogóle, 

żeby te wszystkie pomysły, to co Pan Józef mówił, bo tutaj będziemy siedzieć do nocy i... [wypowiedź 

niezrozumiała] Ale ja mówię wśród radnych, żebyśmy my się spotkali na Komisji Wspólnej, żeby 

podyskutować. Proszę Pan radny Adam Kaczmarek. 

Radny Adam Kaczmarek: Ja tylko chciałem gwoli uzupełnienia Panie, Panie radny Józefie. Panie Józefie. 

Ustawa przewiduje tylko 3 możliwości. Na: od głowy, od metraża i od zużytej wody, amen. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Ale wracam do tego, żebyśmy o tym podyskutowali na...  

Radny Adam Kaczmarek: Ale ustawa nie pozwala na inne, na inne działanie i tu jest koniec. I tylko w tych 

3 jakby elementach możemy dyskutować i się obracać. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Zamykam dyskusję śmieci. Jeszcze będzie czas na pewno na to. 

Czy są jeszcze pytania? Nie widzę pytań. Zamykam punkt 14. 

 

15. Informacje i komunikaty. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: I przechodzimy do punktu 15 Informacje i komunikaty. Czy ktoś z 

Państwa chce przedstawić jakieś informacje czy komunikaty? Proszę Pan radny Adam Kaczmarek. 

Radny Adam Kaczmarek: Radny Jotko się denerwuje. Panie Burmistrze, ja chciałbym Pani bardzo 

serdecznie podziękować za realizację mojego wniosku, który dzisiaj był odczytany. On został dzisiaj 

odczytany, a on już jest zrealizowany. To, o co poprosiłem w imieniu mieszkańców zostało wykonane. Ekipa 

spisała się na medal. Dziękuję. Chciałbym, żeby powiat podszedł do tego tematu podobnie, bo tam zostały 

podcięte 4 gałązki na każdym drzewie. Mam nadzieję, że to nie jest odpowiedź na mój wniosek, który 

złożyłem. Bardzo proszę o pomoc. Ja się skontaktuję z Panem Dyrektorem Montewką. Jeżeli powie mi, że 

to jest koniec działań w tej materii, to ja bardzo będę prosił panią o pomoc. Ja nawet jestem w stanie 

pojechać do powiatu, do pana Dyrektora i z nim porozmawiać. Dziękuję. 

 

16. Zamknięcie obrad. 

Przewodnicząca Rady Alicja Grodowska: Dziękuję bardzo. I tym sposobem dobrnęliśmy do końca. 

Zamykam 9 sesję Rady Miejskiej w Ornecie. Dziękuję wszystkim. 
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